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تایید انتخاب ۷ تن از روسای 
دانشگاهها

»۷ تن نفر از رؤســای دانشــگاه های کشور در کمیته 

صفحه7انتخاب رؤســای دانشگاه های کشور تایید شدند.«

محمد رعد: اسرائیل بزرگترین 
بازنده جنگ خواهد بود

رئیس فراکسیون وفاداری به مقاومت در پارلمان 

لبنان با تاکید بر اینکه صهیونیست ها جرات عبور 

از معادلات بازدارندگی حزب الله را ندارند گفت که 

دشمن می داند ما هنوز قدرت تسلیحاتی و نظامی 

صفحه6واقعی خود را نشان نداده ایم.

لزوم نظارت بر بازارهای نوروزی/ ۱۰ مشکل اصلی در رونق تولید
گوشت و مرغ کانال شکنی کردند

اسبقیان: انتخابات ژیمناستیک با 
نامزدهای قبلی برگزار می شود/ 

واگذاری پرسپولیس به تامین اجتماعی 
در ازای طلبش درست نیست

مخبر: موافقتنامه های بین ایران و 
ازبکستان هر چه سریع تر عملیاتی و 

اجرایی شود

اژه ای: حکم باید بازدارنده 
باشد تا نتیجه عکس ندهد

صفحه4

وزارت بهداشت توزیع آنلاین دارو توسط پلتفرم ها را 
پذیرفت

بالاخره بعد از یکســال تعلل و چندین بار مخالفت صریح وزارت بهداشــت و ســازمان غذا و دارو در خصوص توزیع آنلاین دارو توســط پلتفرم ها و 

تهیــه یــک پیــش نویــس از ســوی معاونــت علمی، این وزارتخانه آئین نامه ای را در این خصوص تدوین کرد که البته ایــن آئین نامه فعلاً در قالب پیش 

نویس بوده و قرار اســت در کارگروه اقتصاد دیجیتال وزارت ارتباطات مورد بررســی قرار گیرد و در نهایت تصویب و ابلاغ شــود.

ســازمان غذا و دارو مکلف به راه اندازی یک ســامانه برخط شــد / هر داروخانه یک درگاه خدمت
براســاس بندهایی از این آئین نامه، وزارت بهداشــت ســازمان غذا و دارو را مکلف به راه اندازی ســامانه ای برای ارائه خدمات غیر حضوری نســخ 

الکترونیک در داروخانه ها کرده اســت. ســازمان غذا و دارو به هریک از داروخانه هایی که موفق به اخذ تاییدیه براســاس این آئین نامه شــوند، یک 

درگاه ارائــه خدمــت اعطــا می کنــد. اعطای این درگاه ارائه خدمت به داروخانه های فاقد تاییدیه موضوع این آئین نامه ممنوع اســت.

براســاس بندهای دیگر این آئین نامه، اعطای این درگاه تا زمان بقای شرایط اخذ تاییدیه معتبر خواهد بود و حســب تمایل کاربر، ســامانه آمادگی هر 

داروخانه نســبت به ارســال ســفارش های پذیرفته شــده را به صورت برخط به شرکت های واســط حمل و نقل اعلام خواهد کرد.

فهرســت شرکت های واســط حمل و نقل دارو در ســامانه اعلام می شود / ضرورت ردیابی دارورسان ها
همچنین تاکید شــده اســت که داروخانه مجاز اســت از دارورســان اختصاصی خود برای ارســال اســتفاده کند؛ در این صورت پرداخت هزینه های مربوط 

به حمل و نقل بر عهده داروخانه اســت. براســاس این آئین نامه، قرار اســت فهرســت شرکت های واســط حمل و نقل دارای تاییدیه در ســامانه اعلام 

شــود. از طرفی دارورســان باید مجهز به ســامانه موقعیت یاب مکانی )GPS( و قابل ردیابی توســط کاربر، داروخانه و ســامانه باشد.

شرکت ها باید اطلاعات دارورســان و وســیله حمل و نقل را ثبت کنند
این آئین نامه شرکت های واســط حمل و نقل را موظف کرده اســت که اطلاعات شــخص دارورســان و وســیله حمل و نقل هر ســفارش را در بانک 

اطلاعاتی خود ثبت کرده و از طریق وب سرویس ارائه شــده توســط ســازمان، در اختیار ســامانه قرار دهد. درخواســت شرکت های واســط حمل و نقل 

متقاضی توســط اداره کل امور دارو و مواد بررســی و تاییدیه توســط ســازمان غذا و دارو صادر خواهد شد.

کلیه مسئولیت های مربوط به رعایت شرایط بهینه توزیع حمل در صورت استفاده از دارورسان اختصاصی داروخانه بر عهده مؤسس و مسئول فنی 

داروخانه بوده و در صورت استفاده از خدمات شرکت های واسط حمل و نقل، بر عهده مدیرعامل شرکت واسط حمل و نقل، مؤسس و مسئول فنی 

داروخانه است.

دانش بنیان ها خودروی با قوای محرکه کم مصرف 
می سازند

بــه نقــل از معاونــت علمــی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، با حضور روح الله دهقانی، معــاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 

رئیس جمهــوری در کارخانــه یــک شرکت خودروســازی، توافق نامه تولید قوای محرکه کــم مصرف در خودروهای داخلی و نصب آن بر روی خودروهای 

تولید شــده با هدف کاهش مصرف ســوخت در کشور امضا شد.

این توافق نامه با توجه به اهمیت بســیار بالای کاهش مصرف ســوخت و کاهش میزان انتشــار آلاینده ها و همچنین در راســتای تحقق اصلاح الگوی 

مــصرف حامل هــای انــرژی و رفــع ناترازی انرژی در بخش حمل و نقل توســط میثم فرج الهی به عنوان رئیــس مرکز مدیریت طرح های کلان و پیشران 

معاونت علمی و ســامان فیروزی مدیر عامل شرکت خودرویی امضا شــد.معاونت علمی و این شرکت موافقت کردند ضمن فراهم ســاختن بســتر 

همــکاری متقابــل، زمینــه را بــرای کســب دانش فنی طراحی و تولید قوای محرکه کم مصرف در خودروهای داخلــی بنزینی و تحقق صرفه جویی مصرف 

ســوخت بیــش از ۲ لیــتر در ۱۰۰ کیلومــتر با تمرکز بر یکی از خودروهــای تولیدی کرمان موتور فراهم کنند.

در قالــب ایــن موافقت نامــه همکاری مشــترک، زمینه برای حمایت مالی از شرکت خصوصی توســط معاونــت علمی در مدل های متنوعی از قبیل 

تســهیلات وام قرض الحســنه، اعتبار مالیاتی وام تبصره ۱۸، تســهیل تخصیص ارز معافیت گمرکی و … فراهم شــد.

فرآینــد انطبــاق موتــور تولیــدی با خودرو و فرآیند اخذ تأیید میزان مصرف صرفه جویی ســوخت با همکاری و مشــارکت شرکت خصوصی و کرمان 

موتــور و با نظــارت معاونت علمی صورت می پذیرد.

تولیــد انبــوه قــوای محرکــه تأیید شــده در فاز اول این توافق نامه با همکاری شرکت کرمان موتور، حمایت معاونت علمی و کنسرســیومی از شرکت های 

دانش بنیان و نصب بر روی خودروی مورد نظر شرکت کرمان موتور برای کاهش مصرف ســوخت از محورهای اصلی این توافق نامه اســت.

معاونــت علمــی متعهــد می شــود ضمــن تســهیل در صدور مجوزهای قانونی مرتبط با معاونت علمــی برای تحقق و تسریع ورود به فاز دو و حمایت از 

تولیــد در قالببــار اول، اعتبــار مالیاتــی تســهیل تخصیص ارز و معافیت گمرکی واردات تجهیزات لازم در خط تولید را تحقق ببخشــد.

همچنین پیگیری تخصیص اعتبار تشویقی تعیین شده در مصوبه شورای عالی اقتصاد به این شرکت به ازای تولید خودرو با قوای محرکه جدید با کاهش 

مصرف بنزین مورد نظر در مصوبه همکاری و حمایت جهت اخذ استانداردهای لازم در صورت عدم وجود تدوین استانداردهای داخلی با همکاری 

سازمان ملی استاندارد، تخصیص اعتبار مالیاتی مطابق قانون جهش تولید دانش بنیان برای هزینه های صورت پذیرفته در شرکت و همچنین اعطای 

تسهیلات مندرج در توافق نامه همکاری مشترک معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان از دیگر محورهای توافق یادشده است.
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سیاست

وحیدی: انتخابات در 
امنیت کامل برگزار شد/ 

۲۵میلیون نفر در انتخابات 
شرکت کردند

»وزیر کشــور گفت: بســیاری از طراحی های عملیات روانی در 

نزدیکــی انتخابــات از چند ماه پیش رقم خورده بود؛ با وجود 

این، مشــارکت مردم ملاحظه شــد و جمعیت ۲۵میلیون نفری 

را پای صندوق های رأی شــاهد بودیم.«

احمد وحیدی وزیر کشــور عصر دوشــنبه در ابتدای نشست خبری با 

نمایندگان رســانه های داخلی و خارجی درباره انتخابات مجلس شــورای 

اســلامی و خبرگان رهبری، اظهار داشــت: ملت ایران باردیگر در صحنه 

انتخابات خوش درخشــیدند و پیروزی دیگری از آن خود کردند. باتوجه 

به بوق های رســانه ای دشــمنان برای مأیوس کردن مردم از مشارکت در 

انتخابــات، دیدیــم که ملت ما بدون توجه بــه این تبلیغات در انتخابات 

حاضر شدند.

وی افزود: باوجود تبلیغات کم نظیر و یا حتی بی نظیر دشمنان برای 

مأیوس کردن مردم در حضور در انتخابات و باوجود برخی دشواری های 

اقتصادی که مردم با آن مواجه هستند، ملت در انتخابات حاضر شدند.

وزیر کشور با بیان اینکه »امنیت انتخابات ما مثال زدنی بود و در امنیت 

کامل این انتخابات برگزار شد«، گفت: دشمنان تبلیغ می کردند که امنیت 

در انتخابات را مخدوش جلوه دهند که از سرویس های جاسوسی گرفته تا 

گروه های تروریستی و دیگر دشمنان ملت در این مسیر حرکت کردند اما 

دیدیم که امنیت بسیار خوبی در انتخابات تأمین شد.

وحیدی تصریح کرد: انتخابات ما از بالاترین استاندارد سلامت برخوردار 

بود و تک تک آرای مردم مورد توجه و حساسیت بود. این حجم از تأمین 

سلامت انتخابات را مدیون همکاری مردم و دستگاه های مسئول هستیم. 

اهمیت این موضوع با توجه به امنیت و سلامت انتخابات در دیگر 

کشورها و مقایسه با آن مشخص می شود.

وی گفت: انتخابات دارای رقابتی بسیار خوب و گسترده بود و تعداد 

داوطلبانی که مشارکت کردند و در این دوره حضور پیدا کردند، کم نظیر 

بود. رقابت تنگاتنگ و فشرده ای در این دوره به دلیل این حضور فراوان 

کاندیداها بود، این رقابت واقعی بود و همه طیف ها و گروه ها در آن 

حضور جدی داشتند.

وزیر کشور بیان داشت: در این دوره فضای نامساعد جوی را داشتیم، 

تبلیغات مدام دشمن را هم شاهد بودیم و عملیات روانی نیز از چند 

ماه پیش علیه انتخابات شکل گرفته بود و با این همه شاهد مشارکت و 

حضور مردم و جمعیتی 25میلیونی پای صندوق های رأی بودیم.

وی تأکید کرد: باکمال افتخار اعلام می کنم که هر چهار سطح امنیت، 

سلامت، رقابت و مشارکت در این انتخابات به دست آمد که در این 

زمینه از همه کسانی که مسئول بودند یا برای فراهم کردن زمینه ها کمک 

کردند و از مردم که در این صحنه نقش آفرینی  کردند، تشکر و قدردانی 

می کنیم.

وزیر کشور اضافه کرد: خود را برای برگزاری دور دوم انتخابات مجلس 

آماده می کنیم. در برخی رسانه ها دیده شد که موضوعی را به نام آرای 

دچار مشکل مطرح کردند که باید گفت این میزان یعنی آرای سفید در 

کل کشور 5 درصد بوده است.

وحیدی تأکید کرد: در حوزه تخلفات هیچ پرونده ای تشکیل نشده است و 

این انتخابات پاک و سالم برگزار شد، همچنین در مسئله ریخت وپاش های 

انتخاباتی این موضوع در این انتخابات کم بود.

وزیر کشور خاطرنشان کرد: صداوسیما با راه اندازی 200 کانال، کمک 

شایانی به بهتر برگزار شدن انتخابات داشت و همچنین بستری در فضای 

مجازی برای نامزدهای انتخابات فراهم شد تا تبلیغات خود را انجام 

دهند.

وی ادامه داد: از حدود یک سال و نیم کار انتخابات در ستاد انتخابات 

کشور شروع شد تا بتوانیم به نحو احسن انتخابات مجلس شورای اسلامی 

و مجلس خبرگان رهبری را برگزار کنیم.

وحیدی اظهار داشت: آمار مشارکت در انتخابات مجلس شورای اسلامی 

و مجلس خبرگان رهبری 41 درصد بود که یعنی حدود 25 میلیون نفر در 

این انتخابات شرکت داشتند.

وزیر کشور با اشاره به زمان برگزاری دور دوم انتخابات، گفت: مرحله 

دوم انتخابات اواخر فروردین یا اوایل اردیبهشت برگزار می شود، در حال 

رایزنی با شورای نگهبان هستیم، با توجه به اینکه در این ایام کنکور را 

پیشِ رو داریم، باید بررسی کنیم که همزمان با کنکور نشود.

وحیدی در پایان تصریح کرد: اول مطرح بود که دور دوم در 7 اردیبهشت 

برگزار شود اما در حال رایزنی با وزارت علوم و شورای نگهبان هستیم.

مخبر: موافقتنامه های بین ایران و ازبکستان هر چه 
سریع تر عملیاتی و اجرایی شود

معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه گســرش تعاملات با همســایگان راهبرد اصلی سیاســت خارجی دولت ســیزدهم اســت، 

تصریح کرد: ازبکســتان به دلیل قرابت های فرهنگی و روابط دیرینه تاریخی از موقعیت ممتازی در تعمیق روابط دو کشــور 

برخوردار است.

محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور )ســه شــنبه( در دیدار با »جورابیک میرزا محمود اف« وزیر انرژی ازبکســتان با بیان اینکه ســه ملاقات بین 

روســای جمهور دو کشــور در 2 ســال گذشــته نشــانگر اراده و عزم جدی تهران ـ تاشــکند در ارتقای ارتباطات همه جانبه فیمابین است، تصریح کرد: 

امیدواریم تعاملات اقتصادی متناســب با ارتباطات سیاســی دو کشــور گســترش یابد چرا که تعاملات سیاســی با پشــتوانه اقتصادی قوی پایدار می ماند.

وی با تاکید بر اینکه گسترش تعاملات با همسایگان راهبرد اصلی سیاست خارجی دولت سیزدهم است، تصریح کرد: ازبکستان به دلیل قرابت های 

فرهنگی و روابط دیرینه تاریخی از موقعیت ممتازی در تعمیق روابط دو کشور برخوردار است.

معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: باید موافقتنامه های امضا شده در حضور روسای جمهور دو کشور، با تلاش های روسای کمیسیون های مشترک 

اقتصادی ایران و ازبکستان هر چه سریعتر عملیاتی و اجرایی و تفاهمنامه های همکاری جدید در این سفر پس از تعیین اهداف و زمان بندی پیگیری 

شود.

مخبر با اشاره به ظرفیت های بسیار بالای همکاری دو کشور در زمینه های مختلف به ویژه حمل و نقل و انرژی ادامه داد: دستاوردهای جمهوری 

اسلامی ایران در بخش های صنعتی،  انرژی،  برق،  حمل و نقل و فناوری های روز دنیا و شرکت های دانش بنیان به خوبی می تواند زمینه های جدید برای 

همکاری های مشترک تعریف کند.

وی همچنین به دو خط مهم کریدوری ایران، ازبکستان و افغانستان و همچنین ایران،  ازبکستان، ترکمنستان و عمان اشاره و خاطر نشان کرد: باید این 

مسیرهای مبادلاتی بیش از گذشته فعال شود که در این راستا اگر مسائل موجود در موافقتنامه های تجارت ترجیحی حل شود در توسعه روابط دو 

کشور و منطقه بسیار تاثیرگذار است.

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه حل مسائل پولی و بانکی، حمل و نقل و ترانزیت نقشی اساسی بر ارتباطات پایدار اقتصادی و فعال شدن بخش 

خصوصی دو کشور دارد، ادامه داد: در زمینه مالی و بانکی می توان با ارز ملی دو کشور تعاملات انجام شود و دلیلی برای استفاده از ارز کشور ثالث 

وجود ندارد که این مهم برای تقویت ارزش پول ملی ایران و ازبکستان بسیار مهم است و باید بانک های مرکزی دو کشور سازوکار لازم بانکی در این 

راستا را فراهم کند.

مخبر افزود: در زمینه گسترش تعاملات ترانزیتی نیز باید با فعال تر شدن خطوط هوایی دو کشور تعداد پروازها افزایش یابد که باید روند صدور روادید 

بین شهروندان و فعالان بخش خصوصی و اقتصادی ایران و ازبکستان تسهیل شود.

وی همچنین برگزاری نمایشگاه های دائمی معرفی محصولات و ایجاد صندوق سرمایه گذاری مشترک برای تضمین امنیت سرمایه گذاران را از دیگر عوامل 

مهم در توسعه مبادلات اقتصادی دانست که مسئولان دولتی دو کشور ضمن پشتیبانی و حمایت، قوانین لازم را تدوین و یا تسهیل نمایند.

جورابیک میرزا محمود اف وزیر انرژی ازبکستان نیز در این دیدار ملاقات های تاریخی روسای جمهور دو کشور طی دو سال گذشته را نشانگر تعمیق 

روابط دانست و افزود: روسای جمهور اسلامی ایران و ازبکستان در ملاقات های خود بر افزایش حجم تبادلات مالی و اقتصادی از 500 میلیون دلار به 1 

میلیارد دلار و در آینده ای نزدیک به 2 میلیارد دلار تاکید کرده اند که باید زمینه اجرایی شدن موافقتنامه های دو کشور فراهم شود.

وی افزود: رییس جمهور ازبکستان دستور داده است تا در این سفر علاوه بر پیگیری موافقتنامه های گذشته امکانات جدید تعاملات مالی و اقتصادی 

با ایران بررسی و نهایی شود و ازبکستان کاملا آمادگی دارد از ظرفیت های بزرگ جمهوری اسلامی در زمینه های فناوری، دانش بنیان، تجارت و 

سرمایه گذاری استفاده نماید.وزیر انرژی ازبکستان احداث منطقه صنعتی در دو کشور را عاملی مهم در شناساندن پروژه های صنعتی و محصولات به 

مردم و بخش خصوصی برشمرد و تاکید کرد: ایران و ازبکستان می توانند علاوه بر رفع نیازهای داخلی خود امکان صادرات به کشورهای دیگر در منطقه 

را نیز فراهم کند که در این راستا باید مسائل مرتبط با تعرفه های گمرکی حل شود.

وی با تاکید بر ضرورت افزایش ظرفیت ترانزیتی دو کشور ادامه داد: ظرفیت جابجایی کالا بین دو کشور در حال حاضر تا 3 هزار وسیله نقلیه است که 

طبق بررسی ها می تواند تا 24 هزار وسیله نقلیه گسترش یابد که ضرورت دارد شرایط مناسب همکاری برای شرکت های بزرگ حمل و نقل دو کشور برای 

رسیدن به این هدف ایجاد شود.وی با اشاره به توانمندی های جمهوری اسلامی در حوزه انرژی ادامه داد: در بازدید از شرکت های بزرگ ایرانی پیشرفت 

بالای صنعتی ایران قابل توجه بود و به دنبال آن هستیم تا از فناوری های بزرگ صنعت نفت،  پتروشیمی، غذایی و صنعتی جمهوری اسلامی ایران در 

ازبکستان استفاده کنیم.وی در پایان تصریح کرد: زمینه های جدید همکاری بین دو کشور در این سفر فراهم شده است که با تعیین اهداف، زمان بندی 

و شیوه های اجرا امیدواریم شرایط توسعه روابط بهبود یابد.

سفر خانواده ها به کشورهای نزدیک رایگان می شود؟
زنگنه گفت: بانک مرکزی قانونی را برای سفرهای خارجی مصوب کرده که به هر فرد هزار دلار برای هر سفر با قیمت بازار 

مبادله پرداخت می کند، افرادی که می خواهند به کشورهای نزدیک سفر کنند، سفرشان رایگان در می آید.

محسن زنگنه عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس در جلسه علنی امروز قوه مقننه در تذکر شفاهی گفت: در شرایطی که کشور کسری تراز تجاری 

دارد و بسیاری از تولیدکنندگان در صف دریافت ارز هستند، بانک مرکزی قانونی را برای سفرهای خارجی مصوب کرده که به هر فرد هزار دلار برای 

هر سفر با قیمت بازار مبادله پرداخت می کند و عملا الان خیلی از افرادی که می خواهند به کشورهای نزدیک سفر کنند و مثلا 3 الی 4 نفر از اعضای 

خانواده یا مجموعه برای سفر باشند در حقیقت سفرشان رایگان در می آید.

وی افزود: با توجه به شرایط اقتصادی این سوال وجود دارد در شرایطی که کسری تراز تجاری در کشور وجود دارد و تولیدکنندگان بعضا بیش از 100 

روز در صف دریافت ارز هستند این تصمیم بانک مرکزی که خلاف عدالت است و باعث شده یک حجمی از صف را جلوی صرافی ها داشته باشیم 

باید بیان کرد که این موضوع به چه معنا است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه این موضوع نه منشا قانونی و نه منشا عقلی دارد که در چنین شرایطی بخواهیم برای قشر متوسط 

و مرفه جامعه از خزانه کشور ارز ارزان را به این افراد بدهیم، گفت: بنابراین خواهش می کنم که این موضوع پیگیری شود تا بانک مرکزی جلوی این 

رویه غلط را بگیرد.

بنابراین گزارش، قالیباف رئیس مجلس در پاسخ به تذکر زنگنه، گفت: این نکته بسیار مهم است که حتما در کمیسیون باید پیگیری شود و رئیس بانک 

مرکزی باید درباره موضوع و بحث اختصاص سود 30 درصد به پروژه هایی که عملا 36 درصد تمام می شود پاسخ دهد و این موضوعات در کمیسیون 

بررسی و نتایج آن به صحن ارائه شود.

بهادری جهرمی: 
دستگاه های متعددی در 
سیستان و بلوچستان در 

حال خدمت رسانی هستند

علی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت در نشســت خبری با خبرنگاران طی 

ســخنانی ضمن اشــاره به انتخابات 11 اســفندماه، بیان کرد: از مردم و 

کســانی کــه در این انتخابات شرکــت کردند قدردانی می کنیم؛ این حضور 

بار مســئولیت را ســنگین تر می کند و عزیزانی که به هر دلیلی ترجیح 

ندادنــد که در انتخابات شرکت کنند، امیدواریم گلایه های شــان منتقل 

شــود و مشارکت داشته باشند.

وی افزود: انتخابات در ســلامت کامل برگزار شــد و در حوزه هایی که 

انتخابات تمام الکترونیک داشــتند، بازخورد خوبی داشــتیم و امیدواریم 

این موضوع توســعه یابد.

ســخنگوی دولت با اشــاره به ســیل در سیستان و بلوچستان، ضمن ابراز 

همدردی با مردم این اســتان، عنوان کرد: الحمدلله کشــته ای نداشتیم 

ولی آســیب های زیادی وارد شــده و وزیر کشــور سریعا به منطقه سفر 

داشــتند و وزیر نیرو هم به این اســتان رفتند و دســتگاه های ذیربط 

در منطقه حضور دارند. البته چون اســتاندار اختیارات ویژه داشــت، 

امــکان تصمیمات مهم فراهم بود. بســیاری از موضوعات مثل قطعی 

آب و برق رفع شــده و ســایر خدمات در حال رســیدگی است. نهاد های 

انقلابی، مجموعه های نظامی و دســتگاه های مختلف در اســتان در حال 

خدمت رسانی هستند.

بهادری جهرمی گفت: ســتاد نوروزی آغاز بکار کرده و 24 دســتگاه در 

این ســتاد حضور دارند و برنامه ریزی برای خدمت رســانی به مردم در 

ایام نوروز تدارک دیده شــده اســت. هم چنین به وزارت راه مجوز داده 

شــد تا از روش های مختلف تأمین مالی برای بهســازی و نوســازی مسیرها 

و جاده ها اســتفاده کند تا با سرعت بیشــتری این کار صورت بگیرد.

وی در پاســخ به سوالی درخصوص ســفر رییس جمهور به الجزایر 

عنوان کرد: این ســفر دو موضوع داشــت؛ یکی اجلاس سران کشورهای 

صادرکننده گاز و دیگری هم این بود که بعد از 14 ســال به الجزایر 

صورت گرفت.  الجزایر کشــور پهناوری اســت و ســوابق خوبی در مبارزه 

با اســتعمار دارد و تجارب تاریخی زیادی با ملت ما دارا هســتند. در 

حاشــیه اجلاس دیدارهای متعددی بین رییس جمهور و روســای جمهور 

عــراق، تونس، موزامبیک و امیــر قطر صورت گرفت. درباره مباحث گازی 

و ســایر موضوعات گفت وگو صورت گرفت و هم چنین برای پرداختن به 

بحران تلخ انســانی در غزه هم بهره گرفته شــد.

ســخنگوی دولت درخصوص عملکرد دولت در مهار تورم و تحقق شــعار 

ســال، اظهار داشــت: ابتدای امســال کمیته مشترکی برای تحقق شعار سال 

در ســتاد اقتصادی دولت تشــکیل شــد؛ برنامه ای برای مهار تورم و تحقق 

رشــد اقتصادی در حوزه های مختلف تدارک دیده شــد. کاهش ناترازی 

بودجه، تســویه و کاهش بدهی دولت به شــبکه بانکی، کاهش ناترازی 

ارزی و اعمال سیاســت های پولی برنامه هایی بود که برای مهار تورم در 

دســتورکار بود. هدف گذاری برای مهار نرخ رشــد نقدینگی از ابتدای سال 

این بود که این نرخ به 25 درصد برســد و آخرین آمار که اخیراً به دســت 

آمده، 25.9 درصد اســت؛ نرخ نقدینگی اصلی ترین عامل ایجاد تورم در 

نظر گرفته می شــده است.

بهادری جهرمی افزود: تورم نقطه به نقطه به حدود 35 درصد رســیده 

اســت و این عدد از ابتدای دولت تاکنون 20 درصد کاهش داشــته 

اســت. دولت تلاش کرد شــوک های اقتصادی را مهار کند تا بتواند به 

ثبــات قیمت ها حرکت کنــد. افزایش درآمدهای ارزی و افزایش تخصیص 

ارزی را داشــتیم و این تخصیص ارز هم بیشــتر به ســمت کالاهای اساسی 

و مواد اولیه تولید بوده اســت. نرخ رشــد اقتصادی در عموم فصول 

بالای 3 و یا 4 درصد گزارش شــده اســت. هم چنین امســال توانستیم 

در حوزه مســکن از رکورد عبور کرده و به رشــد برســیم. هم چنین 

برنامه های ما در برخی حوزه ها مثل خشکســالی و آثار آن اجازه نداد 

به اهداف مان برســیم هرچند که خرید تضمینی گندم رشــد بالایی داشــته 

اســت. امیدواریم این اقدامات هرچه زودتر آثار مثبتی بر ســفره مردم 

داشــته باشد.وی در پاســخ به سوالی درخصوص افزایش حقوق کارگران، 

خاطر نشــان کرد: دولت نرخ حقوق کارمندان را مشــخص می کند و 

حقوق کارگران در شــورای عالی کار مشــخص می شــود و در آن شورا نیز 

ســه جانبه گرایی وجود دارد. یک بخش هم نمایندگان دولت هســتند و 

نگاه دولت این اســت که جبران هزینه ها را برای کارگران داشــته باشــیم 

و کارفرمایان هم توان ادامه کار داشــته باشــند و هم چنین این افزایش 

عاملی برای افزایش تورم هم نباشــد.

بهادری جهرمــی درخصوص برنامه دولــت برای نظارت بر قیمت ها تصریح 

کــرد: نــگاه ما ابتدا تشــکیل وزارت بازرگانی بود که در مجلس به سرانجام 

نرســید؛ تمامی صلاحیت هــای نظارتی در اختیار قائم مقام وزارت صمت 

قرار گرفته تا کنترل بر بازار را داشــته باشــند. طرح عید تا عید یا کالابرگ 

الکترونیکی با اســتقبال بســیار خوبی مواجه شــده و بیش از 80 درصد از 

عزیزان تحت شــمول این طرح، از آن اســتفاده کردند و رضایت خوبی 

داشــتند. این طرح به نوعی یک ســپر در مقابل انتظارات تورمی و 

افزایــش قیمت ها خواهد بود.
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فرهنگ و هنر

تایید انتخاب ۷ تن از روسای دانشگاهها

به نقل از روابط عمومی شــورای عالی انقلاب فرهنگی، پنجاه و هشــتمین جلســه کمیته انتخاب رؤســای دانشــگاه های کشــور، به ریاست حجت الاسلام 

والمســلمین خسروپنــاه دبیــر شــورای عالی انقــلاب فرهنگی با حضور محمدعلی زلفی گل وزیر علوم، تحقیقــات و فناوری، بهرام عین اللهی وزیر 

بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی، حجت الاســلام والمســلمین رســتمی رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشــگاه ها و محمدرضا مخبر دزفولی 

عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی، در محل دبیرخانه شــورای عالی انقلاب فرهنگی برگزار شــد.

حجت الاســلام والمســلمین خسروپناه دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی در حاشــیه جلســه تایید صلاحیت رؤسای دانشگاه های کشور، در خصوص 

مصوبات این جلســه اظهار داشــت: در جلســه  کمیته، 7 رئیس دانشگاه  انتخاب شدند.

وی ادامــه داد: بــر اســاس رأی اعضــای کمیته، دکتر مصطفی ظهیری نیا به عنوان رئیس دانشــگاه هرمزگان، دکــتر احمدرضا مظاهری به عنوان رئیس 

دانشــگاه آیت الله بروجردی)ره(، دکتر علیرضا فارســی نژاد به عنوان رئیس دانشــگاه ســلمان فارســی کازرون، دکتر ســید عباس موسوی به عنوان رئیس 

دانشــگاه صنعتی شریف، دکتر مســعود میرزایی شــهرابی به عنوان رئیس دانشــگاه فردوســی مشهد، دکتر محمد حســین اعرابی به عنوان رئیس دانشگاه 

علوم پزشــکی و خدمات بهداشــتی و درمانی شــهرکرد و دکتر ســعید جاودان ســیرت به عنوان رئیس دانشــگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و 

درمانی یاســوج انتخاب شدند.

رایزن فرهنگی در بوسنی: 
محصولات مشترکی با 

بوسنی در حوزه انیمیشن 
خواهیم داشت / جامعه 

هدف ما کودکان و 
نوجوانانند

هفته دوســتی کودکان جمهوری اســلامی ایران و بوسنی و هرزگوین 

توســط رایزن فرهنگی ســفارت جمهوری اسلامی ایران در بوسنی و 

هرزگوین، حوزه هنری انقلاب اســلامی، ســازمان تبلیغات اسلامی و مراکز 

فرهنگی و آموزشــی کودکان و نوجوانان بوســنی و هرزگوین 14 تا 18 

اســفند برگزار می شــود. در این رویداد، چهار مرکز فرهنگی طی پنج روز 

میزبــان هنرمندان ایرانــی خواهند بود و کودکان و نوجوانان مخاطب 

ایــن مراکــز از طریق برنامه های متنوع پیش بینی شــده، با ویژگی های 

فرهنگــی، تاریخی، جغرافیایی و همچنین آداب و رســوم اقوام مختلف 

ایرانی آشــنا می شــوند. همچنین نمایش عروسکی، روایت قصه های 

ایرانی، آشــنایی با ظرفیت های انیمیشــن ایران و آشــنایی با هنرهای سنتی 

ایرانی از طریق شرکت در کارگاه های آموزشــی از دیگر برنامه های 

پیش بینی شــده این هفته اســت.در این باره با محمدحســین انصاری 

رایزن فرهنگی ســفارت جمهوری اســلامی ایران در بوسنی و هرزگوین 

گفت گویی ترتیب دادیم.وی درباره ماجرای شــکل گیری این رویداد 

گفت: با توجه به برنامه موفقی که ســال گذشــته طی برگزاری نخســتین 

هفته کودکان دو کشــور در ســارایوو از سوی رایزنی فرهنگی کشورمان 

و با مشــارکت نهادهای بومی انجام شــد، بازخورد مثبتی دریافت کردیم 

و از این جهت امســال تصمیم گرفتیم گســترده تر و با حضور هنرمندانی 

از ایران و در شــهرهای مختلف بوســنی این برنامه را اجرا کنیم. مقرر 

شــد با مشــارکت حوزه هنری کودک و نوجوان انقلاب اســلامی و رایزنی 

فرهنگی ســفارت کشــورمان در بوســنی و همچنین با مشارکت نهادهای 

این کشــور از جمله مرکز فرهنگ و جوانان ســارایوو، مرکز بین المللی 

کودکان و نوجوانان ســارایوو، کالج فارســی بوســنیایی و همچنین کتابخانه 

درویش شوســیچ شــهر توزلا طی 5 روز این برنامه ها را پیش ببریم.

وی درباره ضرورت این رویداد می گوید نسل نوی هر جامعه ای، آینده 

سازان آن جامعه هستند. ایجاد شناخت و درک بهتر نسبت به کشورمان 

ایران، برای نسل جدید کشور بوسنی و هرزگوین ضرورتِ واضحی است. 

ما سال های سال، حضور مطلوبی را در این کشور داریم. در دوره اخیر، 

تمرکز ویژه ای را در حوزه کودک و نوجوان داریم.

انصاری افزود: هدف رایزنی فرهنگی در هر کشوری، ایجاد تصویری 

مناسب و صحیح از کشورمان برای کشور هدفمان است. کودکان و 

نوجوانان جامعه، ذهن بسیار مستعدی برای شکل گیری این تصویر 

دارد و این تصویر تا سال های سال برای آنان باقی می ماند. از دیگر سو 

کودکان، نمایندگان خانواده  و گروه های مختلف هستند و از این طریق، 

بسیاری از جامعه هدف ما درگیر اهدافمان می شود. در عین حال 

نهادهای فرهنگی جامعه میزبان نیز از برنامه هایی پشتیبانی می کنند که 

هدفشان ایجاد دوستی و محبت و همچنین ایجاد تصویر مثبت در میان 

کودکان دو کشور باشد. ما از این طریق می توانیم یک شبکه بسیار قوی 

فرهنگی بین نهادهای فرهنگی دو کشور ایجاد کنیم.

وی یکی از محورهای این برنامه را اکران پویانمایی های ایرانی معرفی 

کرد و گفت: در این پویانمایی کاراکترهای اصلی را به کودکان معرفی 

می کنیم که همان شخصیت های شناخته شده پویانمایی های برتر کشورمان 

هستند. در دهه فجر سال گذشته اولین هفته فیلم پویانمایی را در بوسنی 

داشتیم که طی آن، 4 پویانمایی برتر کشورمان در قالب »یک هفته، یک 

فیلم« در مرکز فرهنگ و جوانان سارایوو به نمایش گذاشته شد و ما 

میزبان محمدامین همدانی کارگردان و تهیه کننده مطرح کشورمان در 

حوزه پویانمایی و تهیه کننده پسر دلفینی بودیم که برنامه های متنوعی 

را در قالب هفته فیلم و حضورهای تلویزیونی و ارتباط با تولیدکنندگان 

انیمیشن بوسنیایی داشتیم. از آن تاریخ به بعد ما چهار هفته فیلم 

کودکان و نوجوان را با محوریت انیمیشن های کشورمان را در شهرهای 

مختلف برگزار کردیم.رایزن فرهنگی کشورمان در بوسنی افزود: طبق 

تجربه ای که داشتیم، هفته های فیلم با محوریت کودک و نوجوان و 

پویانمایی ها، لز پر مخاطب ترین و موفق ترین برنامه های ما بود. از این 

جهت که تولید انیمیشن های مختلف در سینمای ما نقطه قوتی است، 

تمرکز بر این کار می تواند حضور فرهنگی ما در کشورهای مختلف را 

تقویت کند. همچنین در زمینه صادرات فرهنگی، انیمیشن ها ظرفیت 

خوبی دارند. پاییز سال گذشته پویانمایی پسر دلفینی در بازار منطقه 

بالکان و  کشورهای صربستان، بوسنی و هرزگوین،  کرواسی و مونته نگرو 

عرضه شد و فروش بسیار خوبی را در شبکه سینمایی این کشورها داشت. 

از این جهت به عنوان یک محصول صادراتی فرهنگ پایه هم می توان به 

این حوزه نگاه کرد. وی ادامه داد: در ملاقاتی که با وزیر فرهنگ سارایوو 

داشتم، ظرفیت پویانمایی ما به ایشان معرفی شد و بسیار از انیماتورهای 

کشورمان در تولید پویانمایی شگفت زده شدند و این محصولات را در 

رده بهترین انیمیشن های روز دنیا دانستند و پیگیریم کارهای مشترکی را 

میان دو کشور در حوزه انیمیشن داشته باشیم. داستان ها و افسانه های 

بومی بوسنی و هرزگوین را بتوانیم در قالب انیمیشن توسط انیماتورهای 

کشورمان تولید کنیم.

وزارت ارشاد مجوز 
کارگزاری ادبی صادر 
فعالیت های  می کند/ 

واسطه ای نشر ضابطه مند 
می شود

نشســت خبری صدور مجوز کارگزاری های ادبی پیش از ظهر دوشــنبه 

14 اســفند با حضور یاسر احمدوند معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و 

ارشــاد اســلامی  و اســماعیل جانعلی پور رئیس اداره مجامع و تشکل های 

فرهنگی وزارت ارشــاد در معاونت فرهنگی وزارت ارشــاد برگزار شد.

اســماعیل جانعلی پور رییس اداره مجامع در این نشســت در ســخنانی با 

توجه به زیرســاخت های حوزه فرهنــگ و کمک به بخش های مختلف 

بــا نقــش آفرینی جدی تر حوزه فرهنگــی، گفت: در این زمینه فعالیت 

معاونت فرهنگی باید به نوعی توجه به همه ســاحت فرهنگ باشــد؛ از 

حــوزه تولیــد کاغذ تا تولید کتــاب و ترویج آن. در مجموعه زنجیره  نشر 

بایــد اتفــاق دیگری برای تولیــدات مکتوب رخ بدهد، که اداره کل مجامع 

تشــکل ها و فعالیت های فرهنگی پوشــش دهنده این توقع از حوزه 

فرهنگی است.

وی افــزود: اداره کل مــا اداره تعریف برخی عملیات در حوزه صنوف 

فرهنگــی اســت  که با صنوف مختلــف همکاری و هماهنگی کنیم. این 

نشســت برای اعلام صدور مجوز برای کارگزاران  ادبی در قالب موسســات 

فرهنگی تک منظوره برگزار شــده است.

جانعلی پور با اشــاره به برگزاری جلســات مشــاوره با چند انجمن از 

جملــه انجمــن حوزه نشر و دارندگان آژانس های ادبی در تهران و 

شــهرهای دیگر گفت: هدف ما قانون مند شــدن فعالیت ها و اقدامات 

انجام شــده در این حوزه اســت، در این بخش افرادی که مجوز کارگزاری 

خود را از وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی دریافت می کنند، می توانند از 

خدماتی مثل معافیت مالیاتی متناســب با حوزه های خودشــان و برخی 

حمایت هایی که ارشــاد بیش از این به فعالان این حوزه ارائه می داد، 

بهره مند شوند.

یــاسر احمدونــد معاون فرهنگی وزارت ارشــاد نیز با بیان این مطلب که  

کارگــزاری ادبــی، آژانس ادبی یا بنــگاه ادبی یکی  از گونه های مهم حوزه 

نشر در دنیا اســت که در کشــور ما تعریف حقوقی مشــخصی برای آن 

وجــود نــدارد، گفت: برخی تحت این عنــوان فعالیت می کردند که عمدتا 

فعالیت شــان معطوف به حضور در نمایشــگاه های خارجی و متصل کردن 

نشر ایران با بازارهای نشر و توزیع در کشــورهای دیگر بود یا ایجاد 

ارتباط بین ناشران و نویســندگان خارجی با ناشران ایرانی بود.

وی ادامه داد: در ذهن و حافظه مخاطب فرهنگی تعریف آژانس ادبی 

این است که مجموعه ارتباط ناشران و نویسندگان با خارج از کشور و 

بلعکس را فراهم می کند. اما قابلیت آژانس و کارگزاران ادبی در دنیا 

فراتر از این است.

وی ایجاد ارتباط و  رابطه و تنظیم قرارداد بین پدیدآورندگان و ناشران، 

مسایل مختلف حقوقی و مالی از وظایف کارگزاران ادبی است، یعنی 

نویسنده و پدیدآورنده با کارگزار ادبی طرف می شود، طبق یک قرارداد 

مشخص اثر خود را به کارگزار می دهد و او با ناشران و تولیدکنندگان 

محصولات فرهنگی، تولیدکنندگان آثار نمایشی و تولیدکنندگان آثار هنری، 

همچنین مترجمان و آژانس های تبلیغاتی با توافق صاحب اثر برای بهره 

برداری به توافق می رسد.

وی تاکید کرد: در حقیقت کارگزاری ادبی مجموعه توانمندی است که 

از محتوای تولید شده توسط پدیدآورنده استفاده می کند برای حداکثر 

استفاده تجاری و فرآوری محتوا در قالب های مختلف. این مجموعه ها 

باید توانمندی های حقوقی، آموزشی، تبلیغاتی و توان سرمایه گذاری داشته 

باشند تا از یک محتوا بهره های مختلفی بگیرند.

وی با بیان این مطلب که در صنعت نشر ما چنین مجموعه هایی 

وجود ندارند که چنین خدماتی ارائه دهند، گفت: آن چیزی که به نام 

آژانس های ادبی شناخته می شوند عمدتا ارتباط نشر ما را خارج از کشور 

را فراهم می کنند.در این زمینه هم برای ساماندهی افرادی که اکنون 

فعالیت دارند و پشتیبانی بهتر از آنها و هم برای نظم و ساماندهی بهتر 

تولید محتوا در معاونت فرهنگی تصمیم گرفته شد این موسسات رسماً 

مجوز کارگزاری ادبی دریافت کنند تا فعالیت خود را انجام بدهند.

بازار محتوای کشور ما بازار سنتی است و علاقه به سرمایه گذاری در 

آن پایین است بازاری 12 هزار میلیارد تومانی نش اما ارزشش را دارد و 

بسیاری ازین محصولات می تواند تبدیل به محصولات دیگر شود، که 

البته معمولا بهره اش به پدید آورنده نمی رسد. چون ساز و کار حقوقی 

و قانونی برایش  نیست. اگر این نظام درست طراحی شود، عده ای 

علاقه مند به سرمایه گذاری هستند.

وی ادامه داد: هم چنین حضور جدی و رسمی در نمایشگاه، کمک برای 

تولید آثار دیگر در وزارتخانه، اتصال به همه مجموعه ها و بهره کندی 

از معافیت های بیمه و مالیات از دیگر اقداماتی است که برای این 

کارگزاری ها در نظر گرفتیم.

رویکرد اصلی جشنواره شعر اشراق؛ توانمندسازی 
طلاب در بخش هنری، رسانه ای و ادبی / ۹۰۰ اثر 

دریافت شد

روح الله رفیعی رئیس مرکز هنر و رســانه دفتر تبلیغات اســلامی در نشســت خبری اختتامیه ششــمین جشــنواره بین المللی شــعر اشراق که در معاونت 

فضای مجازی، هنر و رســانه دفتر تبلیغات اســلامی برگزار شــد، گفت: توانمندســازی طلاب در بخش هنری، رســانه ای و ادبی یکی از اصلی ترین 

رویکردهای معاونت فضای مجازی، هنر و رســانه اســت.

وی ادامه داد: در راســتای تحقق این هدف، جشــنواره های متعددی احیا و برگزار شــده اســت که احیای چهارمین جشــنواره فیلم اشراق و ســیزدهمین 

جشــنواره کتاب ســلام از جمله آن ها بوده است.

رئیس مرکز هنر و رســانه دفتر تبلیغات اســلامی گفت: معتقدیم جشــنواره پایان نیســت بلکه شروع یک جریان برای شناســایی و کشــف آثار هنرمندان 

و پرورش اســتعدادهای آنان اســت. شــعر طلاب در ادبیات کشــور تاثیر گذار بوده اســت و جریان ادبی را رونق داده و به عرصه ادبیات کمک شــایانی 

کرده است.

در ادامه، سید جواد شرافت دبیر ششمین جشنواره بین المللی شعر اشراق گفت: هویت بخشی به شعر دینی و حوزه، کشف و پرورش استعدادهای 

جدید در فضای شعر حوزه های علمیه داخل و خارج از کشور، تشویق و تقدیر از شاعران فعال شعر حوزه علمیه و تقدیر از چهره های غیرحوزوی که 

به فضای شعر حوزوی کمک کردند از اهداف این دوره از جشنواره بوده است.

وی با اشاره به اینکه شعر کلاسیک، نو، کودک و نوجوان، نوحه و سرود از قالب های این جشنواره بوده است، اضافه کرد: شعرهای دریافتی با موضوع 

آزاد بوده و »هجو دنیا مدرن« موضوع ویژه این جشنواره است.

شرافت گفت: 900 اثر از 163 شاعر از ایران و افغانستان دریافت شده است که 600 اثر به مرحله دوم داوری و 130 اثر به مرحله نهایی داوری راه 

یافتند که در روز اختتامیه از 29 برگزیده در دو سطح تقدیر می شود.

وی افزود: 30 اثر از افغانستان دریافت شده است و یکی از برگزیدگان از افغانستان خواهد بود. در بخش »نشان اشراق« از دو چهره غیرحوزوی، 

محمدعلی مجاهدی به خاطر پرورش و آموزش پژوهش در زمینه شعر حوزه و مهدی جهاندار بدلیل کنش حوزوی و انقلابی تقدیر می شود. در بخش 

رویش ها نیز که از شاعران دهه هشتادی که استعدادهای آینده هستند تقدیر می شود.

شرافت با اشاره به اینکه 80 درصد داوران این جشنواره حوزوی هستند که نشان از اندوخته خوب حوزه علمیه در زمینه شعر دارد، تصریح کرد: در 

بخش شعر کلاسیک: حجت الاسلام زکریا اخلاقی، حجت الاسلام جواد محمدزمانی، حجت الاسلام محمدحسین انصاری نژاد و انسیه سادات هاشمی، در 

بخش شعر نو: حجت الاسلام سید سلمان علوی و علی محمد مودب، در بخش نوحه و سرود: حجت الاسلام حامد اهور و رضا خورشیدی فرد، در بخش 

کودک و نوجوان: حجت الاسلام تقی پورمتقی و علی بابا جانی و در بخش رویش ها و کشف استعدادها: سید مهدی حسینی رکن آبادی به داوری آثار 

پرداختند.

شرافت ادامه داد: اختتامیه ششمین جشنواره شعر اشراق با معرفی و تقدیر از برگزیدگان روز سه شنبه، 15 اسفندماه 1402 ساعت 19 در مرکز همایش 

های غدیر قم برگزار می شود.

دبیر ششمین جشنواره شعر اشراق گفت: به دنبال این هستیم که پس از جشنواره، مدرسه مجازی شعر راه اندازی شود تا ارتباطی با شاعران در سراسر 

کشور و حتی خارج از کشور باشد.



حدیث روز: 
امام علی علیه السلام

إلهي إن كُنتُ غَيرَ مُستَأهِلٍ لِرحَمَتِكَ فَأنَتَ أهلٌ أن تجَودَ 

عَلََّ بِفَضلِ سَعَتِكَ.

خداى من! اگر من شايسته رحمت تو نيستم، تو شايسته 

آن هستى كه به فضل گسرده ات بر من ببخشايى.
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کلیسای وانک؛ نگینی در قلب جلفای اصفهان

این کلیســا که به نام کلیســای نجات دهنده مقدس نیز شــناخته می شــود، نه تنها از نظر مذهبی، بلکه از نظر تاریخی و گردشــگری نیز از جایگاه 

ویژه ای برخوردار است.

داســتان ســاخت وانک، با سرنوشــت ارامنه در دوران شــاه عباس دوم گره خورده اســت. زمانی که سپاهیان شــاه عباس، ارامنه را از شهرها و روستاهای 

اطراف به اصفهان کوچ دادند، ارامنه جلفا برای حفظ هویت و آئین خود، به ســاخت کلیســایی در این منطقه اقدام کردند.

ســاخت وانک در ســال 1606 میلادی آغاز شــد و حدود 9 ســال به طول انجامید. این کلیســا که در ابتدا ســورپ آمنا پرکیچ وانک نامیده می شــد، بر 

اســاس نام یکی از کلیســاهای واقع در جوغا نامگذاری شــده بود. وانک نه تنها محلی برای عبادت، بلکه نمادی از امید و پویایی ارامنه در سرزمینی 

جدید بود.از بدو ســاخت، وانک به کانون فعالیت های مذهبی و اجتماعی ارامنه تبدیل شــد. علاوه بر برگزاری دعا و نیایش، مراســم های مربوط به 

ازدواج، تولد و وفات نیز در این کلیسا انجام می شد. دفاتر وانک، اسناد و خاطرات بسیاری از ارامنه را در دل خود جای داده اند.

با گذشت زمان، وانک بارها مورد بازسازی و مرمت قرار گرفته است. هرچند در طول این بازسازی ها، تغییراتی در تزئینات داخلی و خارجی کلیسا ایجاد 

شده، اما معماری کلی بنا، هویت اصیل خود را حفظ کرده است.

اهمیت تاریخی و فرهنگی وانک، آن را به یکی از ارزشمندترین بناهای ایران تبدیل کرده است. به همین دلیل، یونسکو در سال 2008 میلادی، این 

کلیسا را به عنوان میراث جهانی به ثبت رساند.

امروزه، کلیسای وانک نه تنها محلی برای عبادت ارامنه، بلکه به عنوان یک جاذبه گردشگری مهم، پذیرای بازدیدکنندگان از سراسر جهان است. گشت و 

گذار در این کلیسا، دریچه ای به سوی تاریخ پر فراز و نشیب ارامنه در ایران می گشاید و عظمت و زیبایی معماری و هنر را به رخ می کشد.

با گذری کوتاه از محوطه کلیسا، تلفیق چشم نواز معماری ایرانی و ارمنی در وانک، نظر هر بیننده ای را جلب می کند. کاشی کاری های لاجوردی و 

خاکستری، یادآور هنر ایرانی و کتیبه ها، صلیب های سنگی و المان های مسیحی، هویت ارمنی بنا را آشکار می کنند.

خشت خام، عنصر اصلی در ساخت این بنای تاریخی است. اما گویی معماران، با هنرمندی تمام، روحی از ظرافت و زیبایی را در کالبد خشت خام 

دمیده اند. کاشی های لاجوردی، نقاشی های رنگ روغن و گچ کاری های هنرمندانه، جلوه ای بی نظیر به فضای داخلی و خارجی کلیسا بخشیده اند.

برج ساعت، نخستین عنصری است که از دور خودنمایی می کند. گویی این برج، گذر زمان را به نظاره نشسته و استواری کلیسا را در گذر تاریخ گواهی 

می دهد.

چرا بازدید از دریاچه زریبار پیشنهاد می شود؟

برخی از مناطق کشــورمان چنان زیبا و شــگفت انگیزند که اگر تصاویر باکیفیت و درخوری از آن ها ثبت و به اشــتراک گذاشــته شــود، باور اینکه چنین 

مناطقی در کشــورمان واقع شــده اند، بســیار دشــوار خواهد بود. حقیقت این اســت که بســیاری از ما در پی یافتن مناظر طبیعی بکر و تماشــایی به 

خارج از مرز های کشــورمان ســفر می کنیم، غافل از اینکه در همین کشــور عزیزمان نیز مناطقی وجود دارند که با مناظر شــگفت انگیز و اعجازآمیز 

خــود قادرند کلیه جاذبه های طبیعی دنیا را به چالش کشــند.

چرا بازدید از شهرستان مریوان پیشنهاد می شود؟
یکی از زیباترین و خوش آب و هواترین اماکن گردشگری کشورمان است.مناظر طبیعی زیبای این مکان برای عکاسی بسیار مناسب است.جاذبه های 

بسیار زیبایی نظیر دریاچه شگفت انگیز زریوار را در خود جای داده است.

معرفی شهرستان مریوان
شهرستان مریوان یکی از زیباترین مناطق غرب کشورمان و استان سرسبز کردستان است که در ۱۳۰ کیلومتری شهر سنندج واقع شده است. این 

شهرستان که ۱۵۰ هزار نفر جمعیت دارد، علاوه بر داشتن مناظر طبیعی خیره کننده و شگفت انگیز، از قدمت تاریخی بسیار بالایی نیز برخوردار است 

و تاریخچه بسیار غنی و ارزشمندی از حضور تمدن های مختلفی نظیر مادها، ساسانیان، اردلان ها و اشکانیان را در خود نهفته است. شاید ندانید، اما 

وفور جاذبه های دیدنی در این مکان باستانی سبب شده است که شهرستان مریوان به انتخاب شماره یک بسیاری از گردشگرانی که به استان دیدنی 

کردستان سفر می کنند، مبدل گردد.

معرفی دریاچه زریوار
یکی از اماکن دیدنی شهرستان مریوان که در فاصله ۳ کیلومتری این شهرستان واقع شده است، دریاچه بسیار دیدنی و تماشایی زریوار است. این 

دریاچه که یکی از بزرگترین دریاچه های آب شیرین دنیا و محبوب ترین جاذبه گردشگری کردستان بشمار می رود، خود بهترین دلیل برای بازدید از 

شهرستان مریوان بشمار می رود. زریوار دریاچه ای است فیروزه ای رنگ و منحصربفرد که در میان کوه هایی مرتفع محصور گشته و با جلوه بسیار 

تماشایی خود، چون تصویری رویایی که بر بوم نقاشی نقش بسته، بازدیدکنندگان شهرستان مریوان را مات و مبهوت زیبایی خود می کند. وسعت بسیار 

زیاد این دریاچه )با طولی برابر با ۵ کیلومتر و عرضی حدود ۱.۵ کیلومتر( سبب شده که زریوار به مکانی بسیار مناسب برای تفریحات مختلف مبدل 

گردد.

چرا بازدید از دریاچه زریبار پیشنهاد می شود؟
دریاچه زریبار یکی از بی نظیرترین جاذبه های طبیعی در استان کردستان که دیدن آن برای طبیعت دوستان بسیار جذاب و وسوسه برانگیز است.

دریاچه زریبار با داشتن طبیعتی زیبا پیرامون خود برای مردم منطقه یک جای دنج و خوش آب و هوا برای گذراندن تعطیلاتشان است.

آدرس غلط معاون 
وزیر صمت درباره 

تحریم موبایل/ چرا در 
احیای سازوکار نمایندگی 

رسمی غفلت شد؟

اظهــارات اخیــر معاون وزیر صمت در خصــوص تولید تلفن همراه با برند 

نوکیا در ایران با واکنش های زیادی همراه بوده اســت. برخی با تیتر 

اظهارات عجیب به اســتقبال رویکــرد محمدمهدی برادران معاون صنایع 

عمومــی وزارت صمت رفتند.

وی در اظهــارات خــود در خصوص تولید تلفن همراه به اســم برند نوکیا 

گفته بود که این الزام وجود ندارد که واحدها رســماً ضمانت نامه شرکت 

خارجــی را ارائــه کنند. این شرکت ها عموماً در حال مونتاژ کالا هســتند. 

حتی اگر کشــور مقصد نامه ای هم ارســال کرده باشــد با توجه به اینکه 

این کشــورها ایران را تحریم کرده اند، نظر آنها برای ما مهم نیســت و 

ما تعهدی به آنها نداریم. اگر محصول اســتاندارد باشــد می تواند مجوز 

تولیــد دریافــت کند و نمی توانیم از آنها بپرســیم که چگونه تحریم را دور 

زده اند.

وعده نماینده مجلس برای پیگیری اظهارات معاون وزیر 

صمت/ موبایل جزو تحریم ها نیست
پس از این اظهارات واکنش های مختلفی را شاهد بودیم از جمله واکنش 

یکی از نمایندگان مجلس. مجتبی توانگر عضو کمیسیون اقتصادی و رئیس 

کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس در صفحه خود در فضای مجازی نوشت:  

اظهارنظر عجیب معاون وزیر صمت در خصوص تولید نوکیای تقلبی در 

ایران را خواندم.

اول اینکه موبایل جزو تحریم ها نبوده. ثانیا مگر می شود به بهانه تحریم 

گوشی تقلبی با برند جعلی به مردم بفروشیم؟!   با بازگشایی مجلس این 

موضوع را از وزرای صمت و ارتباطات پیگیری خواهم کرد.

مشخصات کیا سراتو ۲۰۲۴ که وارد ایران شده است

 امســال هم برخلاف وعده ی نهادهای مختلف، نابســامانی بازار خودرو بهبود نیافت. واردات کم تعداد و ســود بســیار بالا حاصل از پیش خرید 

مدل هــای خارجــی، کاهــش قیمــت برای مصرف کننده را نشــان نمی دهد. حالا با نرخ دلار ۶۰ هزار تومــان در بازار آزاد، خودروهای چینی مونتاژ داخل 

هم گران تر از قبل هســتند. ضمن اینکه، میانگین درآمد پایین برای عامه ی مردم ایران، دسترســی به خودروی باکیفیت را، بســیار ســخت کرده اســت.

کیا از قدیمی ترین خودروسازان کره ای در بازار ایران محسوب می شود. مردم ما، این برند را با پراید شناختند و حالا با حسرت به پیشرفت بسیار خوب 

کیا در ساخت مدل های متنوع نگاه می کنند. این مجموعه، در سال ۱۹۴۴ حدود ۸۰ سال پیش بنیان نهاده شد؛ اما در بیست سال اول، بر تولید کامیون 

و موتورسیکلت با مونتاژ محصولات ژاپنی تمرکز داشت. اولین خودروی تولید انبوه کیا، بر اساس مدلی از مزدا در سال ۱۹۷۳ شکل گرفت و حالا با 

کارخانه های متعدد در سراسر دنیا، مستقل از برندهای خارجی فعالیت می کند. بیش از ۴۵ درصد از سهام کیا، در اختیار هیوندای است تا عضو مهم 

یکی از بزرگ ترین گروه های خودروسازی دنیا، محسوب شود. مجموع تولیدات سالانه ی کیاموتورز ۵/۳ تا ۴ میلیون دستگاه برآورد می شود.

اولین سراتو، سال ۲۰۰۳ معرفی شد و به بازار ایران هم رسید. نسل های دوم و سوم این خودرو هم در کشورمان فروخته شدند؛ اما رونمایی از نسل 

چهارم در سال ۲۰۱۸، هم زمان با ممنوعیت واردات به ایران بود. حالا در موج جدید ورود خودروهای خارجی، نام کیا سراتو دیده می شود که حتی با 

قیمت غیرمنصفانه، احتمالا مشتریان پرتعداد جذب خواهد کرد.

با این کفش می توانید 
پرواز کنید

انســانِ ســوار بر دوچرخه کارآمدترین حیوان روی زمین است. اکنون 

شرکت شــیفت روبوتیکس)Shift Robotics(، اســتارت آپی که از دل 

دانشــگاه کارنگی ملون)Carnegie Mellon( بیرون آمده، امیدوار اســت 

با کفش های مخصوص خود موســوم به مون واکرز)Moonwalkers( که 

کفش هایی چرخ دار هســتند، راه رفتن انســان را سرعت ببخشد.

این شرکت در نمایشگاه CES 2024 در لاس وگاس آمریکا با مدل جدید 

خود به نام Moonwalkers X به میدان آمده است.

به نقل از انگجت، در اصل آنها کفش هایی هستند که وقتی پای شما در 

هنگام گام برداشتن به زمین برخورد می کند، چرخ هایش می چرخد تا شما 

را کمی جلوتر ببرد. بنابراین با هر گام فقط یک مسافت اضافی اندک را 

ارائه می دهد، اما اثر کلی این کار می تواند راه رفتن کاربر را تا سه برابر 

سریع تر کند.
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اقتصاد

واردات اتوبوس در محاق؛ 
از کم کاری سازمان 

راهداری تا خطر مصادره 
اتوبوس ها توسط ترکیه

تیرماه امسال معاون سابق وزیر راه و شهرسازی از انجام اقدامات لازم 

برای واردات 2000 دستگاه اتوبوس ویژه ایام اربعین 1402 خبر داده 

و گفته بود: با همکاری وزارت صمت و سایر دستگاه ها اقدامات لازم 

در خصوص اجرای مصوبه هیئت دولت مورخ 07/03/1402 با موضوع 

واردات اتوبوس بین شهری با کارکرد تا 5 سال در حال انجام است.

شهریار افندی زاده افزود:  در راستای اجرایی شدن مصوبه موصوف، 

فرآیند جذب متقاضیان واردات ناوگان با دارا بودن کارت بازرگانی، از 

طریق فراخوان سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای در دستورکار 

قرار گرفت و متقاضیان واجد شرایط برای امکان ثبت سفارش ناوگان 

مشخص شده اند، در همین زمینه از محل منابع داخلی سازمان راهداری 

و حمل ونقل جاده ای و با همکاری صندوق کارآفرینی امید، 15 میلیارد 

ریال تسهیلات بانکی با سود 9 درصد برای هر دستگاه ناوگان وارداتی 

در نظر گرفته شده است.این در حالی است که در فاصله کمتر از دو 

هفته تا پایان سال، روند واردات اتوبوس به واسطه کم کاری سازمان ها 

و ارگان های ذی ربط بسیار کُند پیش  می رود.جعفرزاده مدیرعامل یک 

شرکت واردکننده اتوبوس اوایل ماه جاری در این باره به تسنیم گفته بود: 

طرحی به نام اربعین برای واردات اتوبوس توسط هیئت وزیران مصوب 

شد، قرار بود یک سری اتوبوس برای نوسازی ناوگان وارد کشور شود.وی با 

ابراز این که هیچ زیرساختی برای واردات اتوبوس آماده نشده بود، ادامه 

داد: اعلام شد شرکت های مسافربری واردات اتوبوس را انجام دهند،  این 

در حالی بود که اساساً این شرکت ها کارت بازرگانی ندارند که بتوانند این 

کار را انجام دهند.

وی اضافه کرد: در ادامه گفتند برای واردات اتوبوس با شرکت های 

بازرگانی قرارداد امضا شود، بر این اساس با یکی از شرکت های 

معرفی شده از سوی سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای مذاکره کردیم. 

مدیرعامل شرکت مذکور، سرشبکه است و شعبه های متعددی در سراسر 

ایران دارد. این شرکت ما را به  سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 

معرفی کرد و سازمان قرارداد یکطرفه را با ما امضا کرد.

وی درباره یکطرفه بودن قرارداد توضیح داد: یکی از موارد این بود که 

مبالغ در قرارداد مشخص نبود، یکی دیگر آن که ما به شرکت مسافربری 

تعهد می دهیم وقتی اتوبوس وارد و رسید قبض انبار شد متعلق به شرکت 

معرفی شده از سوی سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای است!

وی متذکر شد: عملاً وقتی پولی ردوبدل نشده بود فقط باید یک 

تفاهمنامه بین شرکت بازرگانی و شرکت مسافربری امضا می شد، نه 

این که یک قرارداد یکطرفه امضا می شد.

وی اضافه کرد: با این حال به دلیل پوشش طرح اربعین گفتیم این کار 

را انجام می دهیم، بر این اساس برای واردات اتوبوس از اروپا بسترسازی 

کردیم. شرکت های خارجی به دلیل تحریم علاقه ای به فروش اتوبوس 

نداشتند، با یک سری فرآیندها موفق شدیم اتوبوس های اروپایی را 

خریداری کنیم.وی اظهار کرد: این پروسه را انجام دادیم،  بازرس سازمان 

راهداری اعلام کرد که »واردات اتوبوس دیگر به عهده ما نیست و کارها 

به ستاد سوخت منتقل شده است.«، به ستاد سوخت مراجعه کرده گفتیم 

اتوبوس های ثبت سفارش شده را تأیید کنند، مسئولان ستاد سوخت گفتند 

که اصلاً در جریان این موضوع نیستند!وی با بیان این که »مصوبه هیئت 

وزیران را به آنها یادآوری کردیم«، افزود: ستاد سوخت تأکید کرد؛ »هیچ 

بخشنامه ای برای واردات اتوبوس نداریم«.

وی با یادآوری این که در سامانه RPF شماره ثبت سفارش وارد و تأیید 

می شود، تصریح کرد:  بارها با سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای تماس 

گرفتیم تا این که سرانجام این که آقای شهرکی ثانوی معاون حمل ونقل 

سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای به ما گفت؛ با مسئول IT سازمان 

راهداری هماهنگ باشید. طی یک تماس یکطرفه، مشکل را مطرح کردیم 

و گفتیم داخل سامانه واردات اتوبوس معرفی و برنامه نویسی نشده است 

که واردکننده وقتی ثبت سفارش در سامانه جامع تجارت انجام و کد 

مربوطه صادر شد باید در سامانه RPF وارد شود و سازمان راهداری آن 

را تایید کند.وی یادآور شد: مسئول IT سازمان راهداری ما را به مسئول 

آی تی وزارتخانه ارجاع داد که خوشبختانه با خروج از طرح اربعین یک 

سری مشکلات رفع شد، گفته شد؛ روی طرح بند )ص( تبصره )7( ماده 

واحده قانون بودجه سال 1402 کل کشور ثبت سفارش را انجام دهید.

وی بیان کرد: بر این اساس یک فقره ثبت سفارش ناموفق را انجام دادیم، 

حدود 2 هفته ای به همین منوال گذشت. مسئول آی تی وزارتخانه به ما 

گفت که سایت ایراد دارد و ما چنین چیزی را تعریف نکرده ایم.  پس از 

آن سایت مربوطه اصلاح شد.مدیرعامل شرکت واردکننده اتوبوس اضافه 

کرد:  از کامیون های شرکت که سفارش 25 عددی داشتیم تقلیل دادیم. به 

عبارت دیگر 3 دستگاه را کاهش دادیم تا بتوانیم یک دستگاه اتوبوس را 

سفارش دهیم. این د رحالی بود سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 

ظرفیت اتوبوس را داخل سامانه RPF اصلاً باز نکرده بود. با پیگیری های 

انجام شده و برگزاری جلسات متعدد سازمان راهداری نامه زد که 25 

دستگاه اتوبوس برای هر شرکت فعال شود.

۱۰ مشکل اصلی در رونق تولید

روز جمعه یازدهم اسفند ماه انتخابات مجلس شورای اسلامی برگزار شد و نمایندگان جدید باید از خرداد ماه وارد خانه ملت شوند.با توجه به اینکه 

امروز چالش اصلی کشور حوزه اقتصاد و به ویژه ستون فقرات اقتصاد یعنی بخش تولید است؛ در این گزارش به بیان بخشی از مشکلات این حوزه به 

منظور آگاهی بخشی به نمایندگان جدیدالورود به مجلس شورای اسلامی پرداخته ایم.

مشکلات بخش تولید
بخش تولید که طی سنوات گذشته محور شعارهای سال منتخب از سوی مقام معظم رهبری بوده است این روزها با چالش های زیادی دست و پنجه نرم 

می کند؛ در ادامه به توضیح برخی از این چالش های می پرداریم.

نوسانات ارز
تغییر مدام نرخ ارز و سایه سنگین آن بر اقتصاد کشور نیز باید مدیریت شود چراکه امروز تولیدکننده نمی داند آیا کالایی را که امروز فروخته است فردا 

هم می تواند تولید کند یا خیر.از سویی دیگر افزایش قابل توجه قیمت مواد اولیه داخلی و خارجی نیز یکی دیگر از چالش های حوزه تولید است که 

بخش اعظمی از آن ناشی از همین نوسانات نرخ ارز می شود.

نداشتن نقشه راهبردی
از سال ۱۳۸۲ تا ۱۳۹۶ اسنادی تحت عناوین مختلفی به منظور روشن کردن مسیر تولید و صنعت در کشور تدوین شد اما تا به امروز هیچیک از این 

اسناد نه تنها نتوانستند استراتژی مشخصی برای این بخش تعیین کنند بلکه در صندوقچه وزارت خانه های اقتصادی نیز رسوب کردند.

رئیس دولت سیزدهم نیز بهمن ماه سال ۱۴۰۰ در پی بیانات رهبری در دیدار فعالان حوزه تولید و صنعت به معاون اول خود مأموریت داد تا نسبت 

به تدوین نقشه راهبردی صنعتی و ارتقا تولید داخل اقدام کند اما تا امروز خبری از این سند نیست.

قیمت گذاری دستوری
معمولاً دولت ها برای مقابله با افزایش قیمت و تورم، اقدام به سرکوب قیمت ها و تعیین دستوری نرخ می کنند تا کالاها با قیمت پایین تر به دست 

مردم برسد با این حال طبق پیش بینی کارشناسان این اقدام نه تنها تاکنون به تثبیت قیمت کالاها کمکی نکرده بلکه خود به عاملی برای جهش تقاضا 

و التهاب بیشتر بازار، رانت و دلال بازی و خروج بازار از فرایند طبیعی خود تبدیل شده است. در واقع همین قیمت گذاری دستوری کافیست تا شاهد 

دو نرخ در بازار باشیم، یک نرخ دولتی و دیگری نرخ بازار؛ از این همین نقطه است که درهای دلالی و رانت به سود عده ای فرصت طلب باز می شود 

که تاکنون مصادیق زیادی از این سوداگری را نیز در بازارهای مختلف شاهد بودیم؛ به عنوان مثال یکی از نمونه های شکست خورده این شیوه طی 

ماه های گذشته، حوزه خودروسازی بود که اگرچه تولیدکننده مجبور به سرکوب قیمتی شده اما نرخ ها در بازار به دلخواه دلال تعیین و به دست مصرف 

کننده رسیده است.از سویی دیگر قیمت گذاری دستوری منافع دلالان و سوداگران را حفظ کرده است؛ برای مصداق این مبحث نیز می توان به صنعت 

خودروسازی اشاره کرد. در این حوزه نه سودی به تولیدکننده رسیده و نه منفعتی به مصرف کننده، بلکه تنها دلالان میزبان سودهای هنگفت بازار 

خودرو شده اند.همچنین وقتی قیمت گذاری صورت می گیرد، تولیدکننده این علامت را می گیرد که تولید با ریسک بیشتر و سود انتظاری کمتر همراه 

است؛ بنابراین در بسیاری از موارد، قیمت گذاری کالا و خدمات موجب کاهش رقابت، تضعیف تولید و تحکیم انحصار و البته کاهش رفاه جامعه 

می شود.قیمت گذاری دستوری علاوه بر تحمیل هزینه های سنگین به تولیدکنندگان و عدم سوددهی مناسب، قدرت رقابت پذیری تولید را نیز از بین 

برده و در نتیجه منجر به تعطیلی یا ادامه تولید با ظرفیت پایین واحدها و فرار سرمایه گذاری از بخش تولید شده است.

تأمین مالی و نقدینگی
با توجه به رکودهای پی در پی در سالیان اخیر، یکی از عمده مشکلات تولید در ایران مربوط به تأمین مالی و سرمایه در گردش واحدهای تولیدی به 

ویژه واحدهای تولیدی کوچک و متوسط می شود؛ نکته قابل توجه آنکه یکی از اصلی ترین راه ها در اقتصاد ایران برای تأمین مالی واحدهای تولیدی 

نظام بانکی است، آن هم در حالی که نوع رابطه نظام بانکی با بخش تولید از جمله مهم ترین انتقاداتی بوده که همواره پای ثابت اخبار اقتصادی قرار 

داشته و منتقدان معتقد بوده اند که نظام بانکی تمایلی به انجام وظایف واقعی خود نداشته و سرمایه خاصی را به تولید اختصاص نمی دهند.کارشناسان 

تاکید دارند که بانک باید بانکداری کند نه اینکه به عنوان منبع تأمین کسری بودجه باشد. سیاست گذار باید نظام بانکی را در مسیر توسعه کشور 

هدایت کند زیرا هر چه شرکت های دولتی تسهیلات کمتری بگیرند، دست بانک ها برای پرداخت تسهیلات به بخش خصوصی و کسب و کارها بازتر 

می شود.

تورم
بررسی وضعیت بخش صنعت و معدن بیانگر آن است که به دلیل تورم بالا در اقتصاد ایران، این بخش بیش از پیش نیازمند تأمین نقدینگی و سرمایه 

در گردش شده است، چراکه سهم سرمایه در گردش در میزان تسهیلات پرداختی به بخش صنعت و معدن از ۷۸ درصد در ۹ ماهه ۱۴۰۱ به ۸۲ درصد در 

۸ ماهه منتهی به آبان سال ۱۴۰۲ است.وضعیت بغرنج تولید در دستیابی به سرمایه در گردش که هر روز هم بیشتر از دیروز می شود بر یک نکته تاکید 

می کند و آن اینکه دولت باید اولویت نخست خود را کاهش نرخ تورم قرار دهد چراکه هر چقدر افسار تورم رهاتر باشد به همان میزان نیز صنایع در 

بخش های مختلف به ویژه در استخدام نیروی کار، هزینه خرید مواد اولیه و موجودی مواد اولیه در تنگنا قرار می گیرند و همین مساله موجب افزایش 

تمایل این بخش به دریافت تسهیلات بیشتر می شود.همانطور که پیشتر نیز اشاره شد البته وظیفه نظام بانکی کمک به بخش تولید است اما دو نکته 

نباید فراموش شود؛ نخست آنکه شبکه بانکی به دلیل چالش های فراوانی که دارد نمی تواند به عنوان ابزار قابل اعتمادی برای رفع نیازهای صنعت و 

تولید نقش آفرینی کند؛ موضوعی که موجب می شود صنعت کشور در یک دور باطلی بیفتد که از یک طرف نیاز به سرمایه در گردش دارد و از طرف 

دیگر نمی تواند این نیاز خود را برطرف کند و درگیر روابط ناسالم با نظام بانکی می شود.همچنین علاوه بر مساله یاد شده، بسیاری از واحدهای تولیدی 

با توجه به تورم موجود و شرایطی که دارند، توان بازپرداخت تسهیلات دریافتی را ندارند که همین امر موجب افزایش معوقات بانکی و جریمه های 

سرسام آور روزانه می شود.

چالش های مبادلات ارزی
مشکل دیگر مربوط به عدم امکان مبادلات ارزی و مالی تولیدکنندگان با شرکای خارجی می شود. این چالش را هم باید یکی دیگر از مشکلات تولید 

دانست چرا که این موضوع خود بر کاهش صادرات و حتی تأمین مواد اولیه تولیدکنندگان اثر منفی گذاشته است.

حمل و نقل
اشکالات سیستم حمل ونقل کشور و هزینه های سرباری را که برای تولیدکننده به وجود می آورد باید دیگر مشکلات بخش تولید کشور عنوان کرد. این 

موضوع در بخش صادرات و حتی در حوزه فروش داخلی نیز تأثیر منفی گذاشته است.در شرایط فعلی اصلاح ناوگان حمل ونقل ریلی و دریایی و 

بازسازی این بخش یک امر ضروری به شمار می آید چرا که با تقویت این حوزه هزینه جابه جایی محصولات برای تولیدکننده کاهش یافته و در نهایت 

قیمت تمام شده کالاها مناسب خواهد شد.

رکود پیاپی
امروز ظرفیت تولید بسیاری از واحدها کاهش یافته و همین امر هزینه های سربار تولیدکننده را افزایش قابل توجهی داده است. اگر با کاهش رکود در 

بازار ظرفیت واحدهای تولید افزایش پیدا کند به طور حتم هزینه های سربار تولید کاهش یافته و کنار آن فضای رقابت برای تولیدکننده داخلی با اجناس 

وارداتی بهبود خواهد یافت.در حال حاضر دولت با افزایش تعرفه در صدد حمایت از تولید برآمده است اما وقتی ظرفیت تولیدکننده کاهش یافته 

نمی تواند در بازار مقابل اجناس وارداتی قد علم کند.

صدور قوانین متعدد و نقض پیش بینی پذیری اقتصادی
قوانین و مقررات ضدونقیض در کشور خود مانعی برای رونق تولید شده است در این رابطه باید ضمن اصلاح قوانین با محوریت حمایت از تولید، زمان 

و هزینه صدور مجوزها را به حداقل رساند. البته این موضوع اراده جدی دولت و مجلس برای وضع قوانین مثبت و اجرای آنها را می طلبد.

عدم پیش بینی پذیری اقتصاد
از سویی دیگر نیز شاهد صدور قوانین و بخشنامه های متعددی در طول یک سال هستیم که موجب می شود پیش بینی پذیری اقتصاد کاملاً به حاشیه 

رانده شود.در واقع صدور بخشنامه های متعدد و گاهاً متناقض با هم که از عوامل اصلی عدم پیش بینی پذیری اقتصاد محسوب می شود به خودی 

خود می تواند سرمایه گذار را از انجام فعالیت های اقتصادی مجاز دور کرده و به دلیل چالش های ایجاد شده و دامن زدن به فضای ناآرام، حتی به فرار 

سرمایه از کشور نیز منجر شود.

تکمیل ساخت مخازن 
راهبردی ذخیره سازی نفت 

خام در دولت سیزدهم

به نقل از وزارت نفت، ابوذر شریفی با اشاره به ساخت مخازن راهبردی 

ذخیره سازی نفت خام در گوره اظهار کرد: مخازن گوره، مخازن راهبردی 

۴ میلیون بشکه ای هستند که در اواخر دهه ۷۰ شمسی مصوب شد و 

عملیات اجرایی آن نیز از سال ۱۳۸۱ آغاز شده است.

وی با تأکید بر اینکه در دو دهه گذشته سه پیمانکار در این زمینه فعال 

بودند، ادامه داد: از سال ۱۳۹۶ ساخت این مخازن راهبردی متوقف شد.

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه نفت تصریح کرد: با روی کار آمدن 

دولت سیزدهم و تأکید رئیس جمهوری بر اتمام پروژه های نیمه تمام، این 

مأموریت به وزارت نفت ابلاغ شد و یکی از طرح هایی که در اولویت 

قرار گرفت ساخت مخازن راهبردی ۴ میلیون بشکه ای نفت خام در گوره 

بود.شریفی با اشاره به حمایت وزیر نفت، مدیرعامل شرکت ملی نفت، 

همچنین هیئت مدیره این شرکت از تکمیل این مخازن گفت: با توجه به 

این تأکیدها و حمایت ها، عملیات اجرایی آغاز شد.

وی با بیان اینکه در ابتدای دولت سیزدهم پیشرفت عملیات اجرایی 

مخازن راهبردی گوره بیش از ۷۰ درصد بود، افزود: امروز در انتهای 

عملیات اجرایی ساخت این مخازن قرار داریم و در ماه های ابتدایی سال 

آینده عملیات راه اندازی آغاز خواهد شد.

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه نفت ادامه داد: سرمایه گذاری 

انجام شده برای ساخت این مخازن حدود ۸۰ میلیون دلار برآورد می شود.

شریفی با تأکید بر اینکه مجموع این پروژه شامل ۶ مخزن به ظرفیت 

۴ میلیون بشکه نفت خام است، گفت: با توجه به ملاحظات پدافندی، 

این مخازن از نوع مخازن بتنی نیمه مدفون هستند تا امنیت بالایی برای 

ذخیره سازی راهبردی نفت خام داشته باشند.

نصب ۹۴ درصد پمپ های خط لوله گوره - جاسک در دولت 

سیزدهم
وی تصریح کرد: خط لوله انتقال نفت گوره - جاسک کل کامل شده و 

ایستگاه حفاظت کاتدی و فیبر نوری کل مسیر به بهره برداری رسیده 

است.مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه نفت با اشاره به اینکه این 

خط هشت ایستگاه دارد، گفت: پنج ایستگاه تقویت فشار، دو ایستگاه 

توپکرانی و یک ایستگاه پایانی در مسیر خط لوله گوره - جاسک ساخته 

شده و به جز کارهای نهایی در ایستگاه تقویت فشار پنجم، سایر 

ایستگاه ها تکمیل شده است.شریفی با بیان اینکه این امکان همیشه برای 

انتقال و ارسال نفت خام در خط لوله گوره - جاسک وجود داشته است، 

افزود: در زمان افتتاح این خط لوله در دولت قبل، از مجموع ۵۰ پمپی 

که باید نصب می شد، تنها سه پمپ در مدار بود و اگرچه امکان انتقال 

نفت وجود داشت اما این انتقال با پایداری اندک انجام می شد.وی ادامه 

داد: اکنون ۵۰ پمپ لازم در این خط لوله در ایستگاه های تقویت فشار 

نصب شده است که نشان می دهد ۴۷ پمپ خط لوله انتقال نفت خام 

گوره - جاسک در دولت سیزدهم نصب شده است.مدیرعامل شرکت 

مهندسی و توسعه نفت تأکید کرد: همچنین ۱۴ پست برق در این مسیر 

تعریف شده که در روز افتتاح یک پست مورد استفاده بود و اکنون 

۱۴ پست برق تکمیل و در این راه حدود ۳۰۰ کیلومتر خط انتقال برق 

احداث شده است.شریفی گفت: هر زمان که پایانه جاسک آماده شود، 

امکان ارسال پایدار نفت خام از این خط لوله میسر است.وی با تأکید 

بر اینکه همچنین حداقل ۲ میلیون بشکه از مجموع ۱۰ میلیون بشکه 

مخازن ذخیره سازی در انتهای خط آماده شده است، اظهار کرد: ۲ میلیون 

بشکه بعدی نیز در مراحل نهایی است و آماده نفت گیری هستند.

پوشاک قاچاق از بازار 
جمع آوری شود

اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک ایران در نامه ای به فرماندهی 

فراجا خواستار برخورد مستمر، مؤثر و مستقیم با پوشاک قاچاق در 

سطح عرضه و بازار شب عید شد.در این نامه آمده است: بدین وسیله از 

توجهات ویژه و پیگیری های مجدانه حضرتعالی بابت مقابله با قاچاق 

پوشاک به ویژه در سطح عرضه تشکر و قدردانی می نمائیم همانطور که 

مستحضرید قاچاق پوشاک طی سالهای گذشته بسیار گسترش یافته و بازار 

تولیدکنندگان داخلی را به شدت محدود نموده است و با توجه به ماهیت 

استوک و گاهاً دست دوم آن علاوه بر قریب مصرف کنندگان سلامتی 

ایشان را نیز به مخاطره انداخته است.

با توجه به اینکه برخوردهای اخیر در سطح، عرضه صرفاً با برندهای 

محرز پوشاک قاچاقی که از سال ۹۶ اجازه فعالیت در کشور نداشته اند 

صورت گرفته لذا این برخوردها با توجه به شناسایی های صورت گرفته 

هیچ گونه نگرانی را در سطح عرضه ایجاد نمی نماید. لذا توجه حضرتعالی 

به نکات ذیل جهت اثر بخشی این برخوردها لازم و ضروری است.

مقابله با قاچاق پوشاک و منسوجات می بایست به صورت جهادی از 

مبادی ورودی تا سطح عرضه )فیزیکی و )مجازی( به صورت مستمر مؤثر 

و مستقیم صورت پذیرد که این مهم بارها در فرمایشات مقام معظم 

رهبری تاکید گردیده است.
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اجتماعی و ورزشی

اژه ای: حکم باید بازدارنده باشد تا نتیجه عکس ندهد

»رئیس قوه قضاییه از احکامی که وهن دستگاه قضایی را به همراه دارند، انتقاد کرد و گفت: حکم باید بازدارنده باشد و نباید 

نتیجه عکس دهد.«

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای   14 اسفند طی سخنانی در نشست شورای عالی قوه قضائیه، ضمن اشاره به برگزاری انتخابات یازدهم اسفند 

در سلامت و امنیت اظهار کرد: از مردم ایران اسلامی که علی رغم تبلیغات سوء بدخواهان، در روز جمعه یازدهم اسفند در پای صندوق های رأی 

حاضر شدند و اشخاص مدنظر خود را برای دو مجلس مهم خبرگان رهبری و شورای اسلامی انتخاب کردند، تقدیر و تشکر داریم؛ همچنین از تمامی 

دست اندرکاران برگزاری انتخابات در بخش های مختلف اجرایی، نظارتی، انتظامی و امنیتی نیز سپاسگزار هستیم. بدون تردید این انتظار وجود دارد که 

منتخبان ملت پس از تایید اعتبارنامه های شان و تصدی مسئولیت نمایندگی مردم در مجلس شورای اسلامی، از وظایف و اختیارات قانونی ای که دارند 

در راستای اعتلاء و پیشرفت همه جانبه کشور بهره بگیرند؛ به موجب فصل ششم قانون اساسی، اختیارات مطلوبی در ید نمایندگان مجلس قرار دارد؛ 

اختیاراتی نظیرِ تصویب قانون در همه حوزه ها در محدوه قانون اساسی، تحقیق و تفحص در همه امور، رأی اعتماد به کابینه، سؤال و استیضاح وزرا و 

مقامات دولتی، تصویب عهدنامه ها و مقاولنامه های بین المللی و غیره.

رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشاره به روز چهاردهم اسفند که با عنوان روز احسان و نیکوکاری نامگذاری شده است، به مسئولان قضایی ذیربط 

از جمله در »سازمان زندان ها«، »شورای حل اختلاف« و کلیه دادستان ها و مقامات محاکم قضایی دستور داد که زندانیان و محکومان نیازمند و 

خانواده های آنان که بضاعت مالی اندکی دارند را مورد حمایت ویژه قرار دهند و در راستای مساعدت به آن دسته از زندانیان و محکومان واجدشرایط 

که نه در اثر سرقت و یا کلاهبرداری بلکه در اثر غفلت، با محکومیت مالی مواجه شده اند نیز تدابیر مقتضی را در چهارچوب قانون اتخاذ کنند. 

تخریب ساخت وسازهای غیرمجاز 64 ویلا در جنگل های نوشهر
رئیس دستگاه قضا در ادامه با اشاره به در پیش بودن هفته منابع طبیعی و روز درختکاری، ضمن تشریح اقدامات و تدابیری که دستگاه قضایی در 

راستای احیای حقوق عامه در حوزه حفاظت از منابع طبیعی و محیط زیست صورت داده است، اعلام کرد: در برخی موضوعات مرتبط با تضییع حقوق 

عامه در حوزه منابع طبیعی و محیط زیست به صورت موردی ورود پیدا کردیم؛ نظیرِ اقدامی که چندی پیش در نوشهر صورت گرفت و به موجب آن، 

با دستوری که صادر کردیم، مقام قضایی بصورت ویژه به موضوع ورود کرد و با سرعت در راستای احیای حقوق عامه تدابیر مقتضی اتخاذ شد و ضمن 

تخریب ساخت وسازهای غیرمجاز که در قالب 64 ویلا در زمین های چندین هکتاری جنگل های جلگه ای نوشهر بود، کار بازگرداندن آن اراضی به حالت 

اولیه نیز با هزینه خودِ فردِ خاطی در دستور کار قرار گرفت؛ بر همین اساس، در آن اراضیِ رفع تصرف شده، درختکاری صورت گرفت و این مهم، فردا 

در روز پانزدهم اسفند که روز درختکاری نام نهاده شده است، تکمیل می شود؛ در این راستا با تدابیر اتخاذ شده، فردِ خاطی نیز همکاری های لازم را به 

عمل آورد که طبعاً با نظر مقام قضایی رسیدگی کننده به پرونده می تواند از ارفاقات قانونی نیز بهره مند شود.

رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: بسیاری از اراضی که در آنها ساخت وسازهای غیرمجاز صورت گرفته است پس از اجرای قانون در قبال آنها و  قلع و قمع، 

مجدداً به حالت اولیه بازنمی گردند اما در اقدام صورت گرفته در اراضی نوشهر، در نتیجه تدابیر اتخاذ شده، این مهم تحقق یافت و در این اراضی با 

هزینه خودِ فردِ خاطی، درختکاری برای انتفاع عمومی صورت گرفت.  

رئیس عدلیه در ادامه تصریح کرد: با اقدامات و تدابیر اتخاذ شده در قوه قضائیه، از میزان تصرفات اراضی و ساخت وسازهای غیرمجاز کاسته شده 

است؛ با این وجود همچنان باید اقدامات پیشگیرانه را در این حوزه با قوت در دستور کار داشت؛ بر همین اساس، با عنایت به در پیش بودن تعطیلات 

نوروز، دادستانی کل و دادستان های سراسر کشور در قبال این موضوع، تدابیر پیشگیرانه مقتضی را اتخاذ نمایند.

زندانیانی که در آزادی موقت مرتکب جرم شده اند عید به مرخصی نمی روند
قاضی القضات بیان داشت: به طور معمول در عید نوروز و مقاطعی از ماه مبارک رمضان، مرخصی هایی شامل حال زندانیان و محکومان واجدشرایط 

می شود؛ ما بر تحقق این مهم تاکید داریم؛ اما در همین زمینه باز هم تاکید مؤکد دارم که این مرخصی ها به هیچ وجه نباید شامل حال زندانیان و 

محکومانی شود که بیرون آمدن آنها از زندان سبب برهم خوردن امنیت فیزیکی و روانی و مالی شهروندان می شود؛ قطعاً مرخصی دادن به زندانی ای 

که در ایام مرخصی مبادرت به سرقت اموال شهروندان و یا تهدید امنیت آنها می کند، ظلم به مردم است.

رئیس قوه قضائیه در همین راستا گفت: همچنین در آزادسازی آن دسته از معتادان که به موجب قانون در مراکز و اردوگاه های ترک اعتیاد مستقر 

هستند و باید ترک اعتیاد آنها کامل شود نیز دقت لازم لحاظ شود؛ تا مبادا فردی که هنوز به صورت کامل اعتیاد خود را ترک نکرده و ممکن است مُخل 

آرامش خانواده خود و یا دیگر شهروندان شود، از مراکز و اردوگاه های فوق الذکر آزاد شود.

رئیس دستگاه قضا در ادامه نشست امروز، به مقامات قضایی ذیربط در محاکم دستور داد که در تعیین مجازات برای مجرمین به نکاتی مهم نظیر 

»تعیین کیفر متناسب از همه جهات«، »بازدارنده بودن و مؤثر بودن مجازات«، »قابلیت اجرا داشتن آن« و »موهِن نبودن آن« توجه ویژه داشته باشند.

رئیس عدلیه تاکید کرد: قضات در تعیین مجازات، به مندرجات ماده 13 قانون مجازات اسلامی و مفاد مندرج در قانون آیین دادرسی کیفری در 

این خصوص اهتمام داشته باشند و در موعد استفاده از مقولاتی نظیر »تبدیل مجازات« باز هم به قاعده متناسب بودن، توجه و عنایت کنند تا 

خدای ناکرده، مجازات نتیجه عکس نداشته باشد و مسائلی در حاشیه بوجود نیاید.

رئیس قوه قضائیه به بخش های قضایی ذیربط دستور داد که گزارشی از اقدامات انجام شده در راستای تحقق شعار سال را هر چه زودتر تدوین 

گردانند.

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در پایان به تداوم جنایات سبعانه صهیونیست ها در غزه اشاره کرد و ضمن اشاره به جنایات اخیر آنها در کشتار 

کودکان گرسنه ای که در صف دریافت غذا بودند، گفت: با کمال تأسف برخورد متناسبی با جنایات سبعانه صهیونیست ها در غزه از ناحیه دولت های 

اسلامی و دولت های مدعی حقوق بشر و سازمان های به اصطلاح حقوق بشری بین المللی صورت نمی گیرد.

مهاجرت سالانه ۲۷۰۰ نفر 
پرستار از ایران/ لزوم 
استخدام نیروی جدید 

با افزایش تخت های 
بیمارستانی

»رئیس کل سازمان نظام پرستاری با بیان این که در دو سال 

گذشته ۱۶هزار تخت به سرانه تخت های بیمارستانی کشور 

اضافه شده اما در استخدام نیروهای جدید رشد آنچنانی 

نداشته ایم، گفت: سالانه بیش از ۲۷۰۰نفر پرستار مهاجرت 

می کنند.«

حمدتقی جهانپور؛ رئیس کل سازمان نظام پرستاری در جلسه شورای عالی 

نظام پرستاری با حضور وزیر بهداشت اظهار کرد: مقام معظم رهبری 

تأکید داشتند که با توجه به سختی و دشواری کار پرستاران همه مسئولین 

موظف هستند که توجه بسیار ویژه به جامعه پرستاری داشته باشند 

و در بحث تقویت جامعه پرستاری نیز بارها مقام معظم رهبری تاکید 

کردند که رفع کمبود نیروی پرستاری و امنیت شغل پرستاری و رفاه و 

معیشت پرستاران در دستور کار مسئولین باشد.

وی افزود: در دو سال گذشته 16هزار تخت به سرانه تخت های 

بیمارستانی کشور اضافه شده اما متاسفانه در بحث استخدام نیروهای 

جدید در بدنه نظام سلامت رشد آنچنانی نداشته ایم همچنین در پذیرش 

کادر پرستاری در کشور هم رشد چشمگیری وجود نداشته است.

رئیس کل سازمان نظام پرستاری ادامه داد: ما 15هزار پرستار برای 

استخدام سالانه نیاز داریم؛ هم اکنون میزان پذیرش دانشجوی پرستاری 

10500 نفر در مقطع کارشناسی است که تقاضا داریم پذیرش دانشجو در 

دانشکده های پرستاری بیش از گذشته رشد داشته باشد.

رئیس کل سازمان نظام پرستاری با بیان این که بر اساس آماری که سازمان 

نظام پرستاری دارد سالانه بیش از 2700نفر پرستار مهاجرت می کنند که 

زنگ خطری جدی برای نظام سلامت است، گفت: جامعه پرستاری جزو 

ارزشمندترین نیروهای حوزه سلامت هستند و در همین راستا بسته 

ماندگاری پرستاران در حال تدوین است.

وی گفت: امروز سازمان نظام پرستاری دوره ششم متشکل از 159هیئت 

مدیره در سراسر کشور به همراهی سازمان مرکزی و اعضای شورای عالی 

در حال خدمت به مردم است و بیش از 270هزار نفر از پرستاران عضو 

سازمان نظام پرستاری و دارای شماره نظام پرستاری هستند.

جهانپور خطاب به وزیر بهداشت بیان کرد: گفتمان و رویکرد دوره 

ششم تعامل و همیاری است و اعتقاد داریم اگر با وزارت بهداشت این 

همکاری ادامه یابد ارتقای سلامت مردم به کیفیت ارائه خدمات پرستاری 

رخ خواهد داد، امیدواریم شما در بحث مطالبات جامعه پرستاری به ویژه 

در موضوع تعرفه گذاری خدمات پرستاری که چالش های بسیار زیادی در 

کشور ایجاد کرده دستوراتی بفرمایید تا شاهد نارضایتی همکاران نباشیم.

وی با بیان این که مطالبه دیگر همکاران این است که حذف کارانه با 

اجرای ناصحیح تعرفه خدمات پرستاری همراه شد که این همراهی منجر 

به نارضایتی گسترده و مشکلات معیشتی پرستاران شد؛ گفت: خصوصاً در 

مناطق کم برخوردار این مشکل بیشتر بود زیرا بسیاری از بیمارستان های 

کوچک مانند بیمارستان های 32تخت خوابه که افتتاح شده اند زیان ده 

هستند و همین امر باعث کاهش ضریب اشغال تخت شده که این 

موضوع باعث کاهش درآمد پرستاران از محل کارانه می شود؛ پیشنهاد ما 

این است که در مناطق کم برخوردار برای جبران خدمات پرستاران تعرفه 

به صورت 2کا و 3کا محاسبه شود.

وی با اشاره به مبلغ پایین پرستاران اظهار کرد: اضافه کار در 

بیمارستان های دولتی 20هزار تومان و در نیروهای مسلح و تامین 

اجتماعی بین 50تا 80هزار تومان است و خواهش ما این است که بحث 

اضافه کار که افزایش آن در معاونت توسعه وزارت بهداشت مطرح شده 

است مورد پیگیری قرار بگیرد.

جهانپور تصریح کرد: موضوع بعدی بحث فوق العاده خاص است که 

درخواست داریم که از محل درآمدهای اختصاصی و منابع داخلی، به 

پاس زحمات ارزشمند همه همکاران در نظام سلامت به ویژه همکارانی 

که در دوران کرونا جانفشانی کردند فوق العاده خاص برقرار شود.

وی خاطرنشان کرد: امروز پرستاران عزیزی که در ایام کرونا جانفشانی 

کردند و نیروهای طرحی بودند با بی مهری کامل از دانشگاه های کشور 

به دلیل اتمام دوران طرح اخراج شدند و پیشنهاد ما این است که سقف 

66ماه در کل کشور با اولویت مناطق محروم برداشته شود و تعداد 

افرادی که در دوران کرونا فعال بودند مشخص شود تا بتوانند در قالب 

نیروی طرحی ادامه کار بدهند. همچنین خواهش داریم که پرستاران 

مشمول طرح ساماندهی کارکنان دولت شوند.

اسبقیان: انتخابات 
ژیمناستیک با نامزدهای 
قبلی برگزار می شود/ 
واگذاری پرسپولیس به 

تامین اجتماعی در ازای 
طلبش درست نیست

»معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و 

جوانان گفت: سیاست وزارت ورزش که دنبال می شود در 

دولت هم پیگیری می شود تا تکلیف این دو باشگاه مشخص 

شود.«

شروین اسبقیان معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش 

و جوانان پس از پایان مجمع انتخاباتی فدراسیون آمادگی جسمانی در 

جمع خبرنگاران اظهار داشت: خدای بزرگ را شاکر هستم که امروز این 

توفیق را داد تا سومین مجمع انتخاباتی را بعد از دستور وزیر محترم 

ورزش برگزار کنیم. در بند اول دستور حکم بنده آمده است که باید 

فدراسیون ها تعیین تکلیف شوند و مجمع انتخابی فدراسیون آمادگی 

جسمانی و تندرستی نیز با حضور اکثریت آرا برگزار شد. با رای مجمع این 

فدراسیون به فدراسیون آمادگی جسمانی و تندرستی تغییر نام یافت. در 

مجمع نیز گواری با اکثریت آرا به عنوان رئیس این فدراسیون انتخاب شد. 

انتخابات دو کاندیدا داشت که مجمع آقای گوارای را انتخاب کرد.

وی در خصوص شایعه صلاحیت خانم ابوالقاسمی و اینکه شما اجازه 

حضور ایشان را دادید، گفت: بحث رد صلاحیت مطرح نبود و موضوع 

مکاتباتی بود که باید زودتر می رسید. الحمدالله هماهنگی انجام شد و ما 

هماهنگ کردیم تا ایشان در انتخابات شرکت کند.

معاون قهرمانی وزارت ورزش در خصوص تغییر کاندیداهای فدراسیون 

سوارکاری گفت: جلسه تجدید نظر برگزار شد و نظرنهایی را در خصوص 

لیست نهایی اعلام کردیم. یکی، دو نفر از کاندیداها در خصوص جلسه 

اول تطبیق نقطه نظراتی داشتند و مکاتباتی کرده بودند که جلسه تجدید 

نظر را برگزار و نظر کارشناسی مطرح و دوستان نقطه نظرات خود را 

گفتند و ثبت و ضبط شد و طی یکی، دو روز آینده اعلام خواهد شد.

 اسبقیان در خصوص مطرح شدن 26 اردیبهشت ماه به عنوان تاریخ 

پیشنهادی انتخابات ژیمناستیک از سوی رئیس فدراسیون و اینکه 

انتخابات با کاندیداهای گذشته برگزار خواهد شد یا ثبت نام دوباره انجام 

خواهد شد، گفت: انتخابات با نامزدهای گذشته برگزار خواهد شد.

اسبقیان در خصوص انتخابات پیش رو گفت: انتخابات فدراسیون جانبازان 

و توان یابان را فردا برگزار می کنیم. انتخابات فدراسیون والیبال، سوارکاری 

و ناشنوایان را در پیش داریم و کلاً 7 انتخابات را برگزار می کنیم و سال 

آینده نیز انتخابات باقی مانده را برگزار خواهیم کرد.

وی در خصوص اینکه قرار شده سازمان تامین اجتماعی باشگاه پرسپولیس 

را خریداری کند، گفت:  این موضوع را دوستان در سازمان خصوصی سازی 

اطلاعات کافی دارند. آنچه مسلم است و وزیر ورزش پیگیری می کند 

این است که وزارت ورزش دنبال تیم داری و باشگاه داری نیست و جزء 

وظایف این وزارتخانه نیست. وزارت ورزش دستگاه ناظر بر عملکرد 

باشگاه ها است. ان شاءالله این اتفاق پیگیری می شود که زودتر بیفتد تا 

تکلیف دو باشگاه محبوب مشخص شود و این دغدغه های که هواداران 

عزیز دو تیم و مسئولان ورزش دارند، برطرف شود.

معاون وزیر ورزش در خصوص اینکه به گفته یکی از مدیران سازمان 

تامین اجتماعی مبنی بر اینکه دولت می خواهد به عنوان یکی از 

بدهی هایش پرسپولیس را به آنها واگذار کند، تصریح کرد: من چنین 

موضوعی را نشنیدم و فکر نمی کنم درست باشد. سیاست وزارت ورزش 

که دنبال می شود در دولت هم پیگیری می شود تا تکلیف این دو باشگاه 

مشخص شود و دغدغه های هواداران برطرف شود و مشکلات این 

دو باشگاه حل و فصل شود.اسبقیان در خصوص انتخابات فدراسیون 

جانبازان خاطرنشان کرد: تا جایی که من اطلاع دارم، شرایط آن در سایت 

فدراسیون و به اطلاع کاندیداهای محترم رسیده شده است.

وی در پاسخ به این سوال که چرا وزارت ورزش انتخابات فدراسیون ها را 

به پایان سال موکول می کند، این اتفاق در سال گذشته هم بود و حدود 

6،7 فدراسیون انتخابات شان در پایان سال برگزار شد، تصریح کرد: سال 

گذشته من در این حوزه مسئولیت نداشت و نمی دانم چرا در سال گذشته 

انتخابات در پایان سال برگزار شده است. آن چیزی که من می دانم، در 

بدو انتصاب من 17 فدراسیون به صورت سرپرستی اداره می شد و این 

دغدغه هایی بود که رسانه ها هم داشتند و یکی از دغدغه های وزیر 

هم بود که مرتبا مورد تاکید داشتند و در بندهای حکم من، در بند اول 

آمده است که تاکید شده بر برگزاری مجامع انتخاباتی و تعیین تکلیف 

فدراسیون ها بود. من هم بلافاصله آمدم و 9 فدراسیون را  زمان بندی 

انتخابات شان را اعلام کردیم.معاون وزیر ورزش در پاسخ به این سوال که 

تا قبل از المپیک، فدراسیونی خواهد بود که تعیین تکلیف نشود؟ گفت: 

بستگی به تاریخ های 4 ساله شان دارد. اگر زمان انتخابات برسد ما مکلف 

هستیم که انتخابات را برگزار کنیم.

رفع خطر ۴۰۰ نقطه پرُحادثه/ لزوم افزایش دوربین های 
نظارتی

مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی صبح امروز در هجدهمین همایش سراسری مدیران پلیس راهور فراجا اظهار کرد: ما نمی توانیم راجع به توسعه 

یافتگی کشوری صحبت کنیم ولی شاخصه های نظم پذیری آن را نادیده بگیریم.

وی با بیان اینکه 560 نقطه حادثه خیز در زمان های گذشته رفع خطر شده بود، گفت: از ابتدای سال 878 نقطه پرحادثه را هدف گذاری کردیم که تا 

کنون 400 نقطه آن را رفع خطر کردیم. 

بذرپاش گفت: از ابتدای سال تا کنون ترانزیت رشد 40 درصدی داشته است؛ همچنین با افتتاح گذرگاه آستارا-آذربایجان بخش زیادی از مشکلات 

ترانزیتی را حل کرد.وزیر راه بیان کرد: بازگشایی قطعه نهایی آزادراه منجیل-رودبار هفته آینده انجام می شود که با این کار بخش زیادی از ترافیک این 

نقطه رفع می شود.وی ادامه داد: دوربین های نظارتی در جاده ها بسیار کم است و باید در این بخش امور را به خارج از دولت )بخش های عمومی و 

خصوصی( واگذار شود.
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ایران

چرایی افزایش آلودگی 
هوای اصفهان / مدیریت 

بحران: نیروگاه شهید 
منتظری همچنان مازوت 

می سوزاند

منصور شیشه فروش  در پاسخ به چرایی افزایش آلودگی هوای اصفهان 

طی روزهای اخیر اظهار داشت: متاسفانه بعد از اینکه در کشور شرایط 

افت دما پیش آمد، وزارت نیرو و نفت تصمیم گرفت نیروگاه شهید 

منتظری اصفهان مازوت بسوزاند.

وی ادامه داد: پاییز امسال برای عدم مازوت سوزی در اصفهان مقاومت 

شد اما وزارت نفت و نیرو بر اساس یک تصمیم ملی به دلیل شدت 

کاهش دما در مناطق شمال کشور و تامین گاز خانگی تصمیم گرفتند که 

در نیروگاه شهید منتظری به طور موقت مازوت مصرف شود.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان تصریح کرد: کمیته اضطرار 

آلودگی هوای اصفهان تاکید دارد که شرکت ملی گاز و وزارت نفت با 

توجه به شرایط خاص آلودگی هوای اصفهان به گونه ای برنامه ریزی کنند 

که تامین گاز نیروگاه شهید منتظری در اولویت قرار بگیرد و اصفهان 

مجبور به مازوت سوزی نباشد.

وی گفت: به اداره کل حفاظت محیط زیست استان اصفهان ابلاغ شده 

است که با پیگیری های لازم در مراجع ملی و با تشریح شرایط خاص 

آلودگی هوای اصفهان مانع ادامه مازوت سوزی در نیروگاه شهید منتظری 

شود.

شیشه فروش خاطرنشان کرد: از اوایل اسفندماه جاری نیروگاه شهید 

منتظری اقدام به مازوت سوزی کرده است.

لزوم نظارت بر بازارهای نوروزی/ گوشت و مرغ کانال 
شکنی کردند

صدای پای بهار به گوش می رسد و بازار نوروزی مازندران روبه رونق است. گذر از روز بازارهای مازندران در ساعات مختلف روز حال و هوای خاصی 

دارد. عطر بهار زودتر از جاهای دیگر در این بازارها مشام می رسد.

اسفند، ماهِ ماهی سفید است، حال و روز صیادان امسال بهتر از سال های قبل بوده است و تورهای ماهی هم سنگین تر شده بود. در گذر از روز 

بازارهای

شهرهای مختلف مازندران فروشندگان ماهی به صورت سیار و یا جلوی مغازه هایشان سینی هایی از ماهی های مختلف عرضه می کنند. نرخ ماهی ها از 

۱۵۰ هزار تومان گرفته تا ۵۰۰ هزار تومان در نوسان است.

بیشترین گونه ماهی این روزها و در فصل »ماهی چرم« بیشتر از نوع سفید است و قیمت آن به کیلویی بین ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومان می رسد.

بازار میوه و پرتقال هم جنب جوش خاصی دارد، هرچند قیمت در روی باغ کیلویی ۵ تا ۷ هزار تومان است اما حسابی برخی مغازه داران روی 

قیمت ها کشیده اند و پرتقال تامسون تا کیلویی ۴۰ هزار تومان هم به فروش می رسد.

گوشت کانال ۶۰۰ هزار تومانی را شکست!
گوشت که این روزها کانال ۶۰۰ هزار تومانی را هم شکست و بسیاری از خانواده ها تاکنون طعمش را نچشیدند. قیمت مرغ هم بین ۸۶ تا ۱۰۰ هزار 

تومان در نوسان است و هیچ گاه مرغ به مصوبات تنظیم بازاری پایبند نبوده است.

در آستانه نوروز بسیاری از خانوارهای مازندرانی نظارت بر بازار را برای پیشگیری و جلوگیری از تخلفات امری مهم و ضروری می دانند.

علیزاده یک شهروند ساروی با بیان اینکه قیت ها هر روز نوسان دارد و گران می شود، ضعف نظارت را از جمله دلایل گران فروشی بیان کرد و گفت: به 

عنوان نمونه قیمت گوشت در قصابی های مختلف و یا قیمت مرغ هر روز متفاوت بوده و دست خیلی ها از آن کوتاه شده است.

شهروند دیگری نیز با بیان این که بسیاری از عرضه کنندگان کالاها دلیل گرانی را نوسانات قیمت ارز بیان می کنند، گفت این در حالی است که تولید 

بسیاری از این اقلام ربطی به ارز و نوسانات آن ندارد.

وی خواهان گسترش نمایشگاه ها و بازارچه های نوروزی برای تنظیم و کنترل قیمت ها در آستانه سال جدید شد.

در حالی که شهروندان از وضعیت نامناسب قیمت ها و گرانی گلایه دارند، متولیان تنظیم بازار نیز در آستانه نوروز نظارت بر بازار را تقویت کرده اند.

توزیع ۳ تن گوشت قرمز منجمد تنظیم بازاری در سوادکوه
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان سوادکوه گفت: ۳ تن گوشت قرمز منجمد با قیمت تنظیم بازار در شهرستان سوادکوه در حال توزیع است.

محمدعلی سلیمانی بیان کرد: تأمین اقلام و کالاهای اساسی مردم از اولویت های اساسی شهرستان است و در این مسیر از هیچ تلاشی فروگذار نمی کنیم.

وی با اشاره به توزیع ۳ تن گوشت قرمز در فروشگاه های مختلف شهرستان سوادکوه، گفت: توزیع این گوشت های طرح تنظیم بازار از امروز در 

شهرستان آغاز شده و با قیمت مصوب ۲۲۰ هزار تومان تا پایان ماه مبارک رمضان ادامه دارد.

طرح نظارتی ویژه ماه مبارک رمضان و نوروز هفته جاری در مازندران کلید می خورد و در راستای این طرح، مراکز عمده نگهداری کالاها و شرکت های 

پخش و غیره زیر تیغ و رصد ناظران قرار می گیرد.

نادعلی کهنسال مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان مازندران از آغاز طرح نظارتی ویژه ماه مبارک رمضان و نوروز ۱۴۰۳ از چهارشنبه هفته جاری 

خبر داد و گفت: این طرح نظارتی از روز چهارشنبه ۱۶ اسفند ماه سال جاری شروع و تا تاریخ ۲۴ فروردین سال ۱۴۰۳ ادامه خواهد یافت.

وی افزود: در جهت اجرای هرچه بهتر این طرح، جلسات مختلف هماهنگی با تعزیرات حکومتی، جهاد کشاورزی، نیروی انتظامی، دانشگاه علوم 

پزشکی، بسیج اصناف، اتاق اصناف، غله و خدمات بازرگانی و … برگزار شده است.

طرح نظارت نوروزی اجرا می شود
وی اظهار کرد: یکی از اولویت های اصلی این طرح نظارت بر مراکز عمده نگهداری کالا شامل سردخانه ها، بنادر، انبارها، میادین میوه و تره بار جهت 

تأمین و توزیع کالاهای اساسی از قبیل خرما، شکر، مرغ، گوشت قرمز، میوه و تره بار با هماهنگی جهاد کشاورزی خواهد بود.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان مازندران با اعلام اینکه نظارت بر شرکت های پخش و عمده فروشان از دیگر اهداف این طرح است از تشدید 

نظارت بر واحدهای صنفی عرضه کننده مورد نیاز عموم مردم )البسه، کیف و کفش، آجیل، میوه و تره بار و شیرینی و …( در زمان اجرای این طرح 

خبر داد.

کهنسال اشاره کرد: واحدهای اقامتی، پذیرایی، گردشگری، حمل و نقل کالا مورد رصد بازرسان قرار خواهد گرفت.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان مازندران در پایان از عموم شهروندان مازندرانی تقاضا کرد در صورت مشاهده هر گونه گرانفروشی، عدم درج 

قیمت، عدم صدور فاکتور، گرانفروشی، تقلب و … مراتب را به تلفن ۱۲۴ گزارش کنند.

گرانی اقلام و اجناس از مهمترین مشکلات و چالش های فراروی مناطق گردشگرپذیری نظیر مازندران به شمار می رود و مردم و خانواده ها انتظار دارند 

تا متولیان امر با اتخاذ تدابیر مناسب، نسبت به مدیریت و تنظیم بازار در آستانه نوروز گام بردارند.

وزیر ارشاد: تحقق تمدن 
نوین اسلامی مستلزم 

نهضت بازگشت به مسجد 
است

محمدمهدی اسماعیلی در پیام اختتامیه شانزدهمین دوره مسابقات قرآنی 

مدهامتان که در سالن مجتمع فرهنگی این شهر برگزار شد، اظهار داشت: 

احیای امر قرآن نه تنها قیام بخیر و صلاح بلکه قطعاً قیام به قسط و 

عدالت است و بدون تردید قیام به خوبی ها در مقابل هرگونه ناپاکی و 

ظلم نتیجه ای جز نصرت الهی ندارد. 

وی گفت: جامعه بشری امروز بیش از هر زمان دیگری تشنه تعالیم قرآنی 

و نبوی است، چراکه وضعیت کنونی و حرکت معنادار جوامع گوناگون 

از مسیر معنویت به سوی گمراهی و ضلالت هشدار مهمی برای تمام 

خیرخواهان عالم محسوب می شود و هر گونه غفلت و بی تفاوتی تأثیرات 

جبران ناپذیری برای بشریت به صورت عام و جهان اسلام به صورت خاص 

در پی خواهد داشت که در عصر حاضر نمونه آن را می توان به صورت 

تضییع حقوق ملت مظلوم فلسطین و نسل کشی مردم بی پناه غزه از 

سوی رژیم غاصب صهیونیستی به نیابت از استکبار جهانی مشاهده کرد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی عنوان کرد: شعار محوری و مبنای دولت 

مردمی با عنوان »نهضت بازگشت به مسجد« نه تنها یک باور عمیق 

دینی و اعتقادی بلکه مبتنی بر نگاهی تمدنی حول محور معارف قرآن 

کریم با بهره گیری از ظرفیت عظیم نیروهای متدین و انقلابی به شمار 

می رود بدین اعتبار تحقق تمدن نوین اسلامی یک پیش نیاز مهم و 

ضروری دارد و آن هم نهضت بازگشت به مسجد است. 

وی افزود: تا زمانی که ارتباط وثیقی میان تمامی اقدامات و طرح های 

زیربنایی حوزه فرهنگ به ویژه فعالیت های قرآنی با مکان مقدسی 

همچون مسجد برقرار نشود به یقین این نهضت فقط در حد شعار باقی 

خواهد ماند.اسماعیلی اظهار کرد: برگزاری مسابقات قرآنی »مدهامتان« 

به عنوان یکی از رقابت های شاخص قرآنی کشور در امتداد فعالیت های 

ماندگار و اصیل این نهاد مؤثر دینی همانند طرح تلاوت نور و تفسیر 

روزانه قرآن کریم است. در همین راستا توجه مضاعف به ایجاد و تقویت 

پایگاه های قرآنی را که همواره مطالبه رهبر معظم انقلاب اسلامی از 

متولیان امر قرآن و مسجد بوده، از جله اقدامات بسیار مهم در ستاد 

کانون های مساجد در یک ساله اخیر است.

میزان تخلیه و بارگیری کالا در بنادر استان بوشهر ۶.۵ 
درصد افزایش یافت

مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر از تخلیه و بارگیری ۶۰ میلیون تن در بنادر استان خبر داد و گفت: این میزان تخلیه و 

بارگیری کالا نسبت به سال قبل ۶.۵ درصد افزایش یافته است.

محمد شکیبی نسب صبح امروز در جمع خبرنگاران در بوشهر با اشاره به میزان تخلیه و بارگیری کالاهای نفتی و غیرنفتی در بنادر این استان اظهار 

داشت: در 11 ماه امسال میزان تخلیه و بارگیری کالا در 11 بندر استان بوشهر با افزایش 6.5 درصدی به مرز 60 میلیون تن رسید.وی با بیان اینکه سهم 

کالاهای غیرنفتی 9.8 میلیون تن گزارش شده است، گفت: میزان تخلیه و بارگیری کالاهای غیرنفتی در بنادر استان بوشهر در مقایسه با سال گذشته 3.5 

درصد افزایش یافته است.مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر میزان تخلیه و بارگیری کالای نفتی در 11 ماه امسال را مورد اشاره قرار داد و بیان 

کرد: تخلیه و بارگیری کالا در بنادر استان بوشهر در بخش کالاهای نفتی با افزایش 7.2 درصدی به 49 میلیون و 161 هزار تن رسیده است.

شکیبی نسب از افزایش 18 برابری ترانزیت کالا در بنادر استان بوشهر خبر داد و تصریح کرد: 115 هزار تن و 735 تن کالا در 11 ماه امسال در بنادر 

استان بوشهر ترانزیت شده که رشد 18 درصدی ترانزیت در بخش کالاهای نفتی از آن جمله است.

وی توسعه طرح زیرساختی بنادر استان بوشهر را مورد اشاره قرار داد و اضافه کرد: مجتمع بندری نگین بوشهر و توسعه زیرساخت بنادر دیر، کنگان، 

گناوه و ریگ در دست احداث و بخشی از آنها در آستانه بهره برداری است.

مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر با اشاره به توسعه طرح های گردشگری دریایی خاطرنشان کرد: در حوزه گردشگری دریایی پایانه بین المللی 

مسافربری دریایی شهید حقگو  بوشهر در ایام نوروز فعالیت می کند.

افراط درکاشت درخت 
اکالیپتوس درخوزستان/
گونه های بومی در حال 

نابودی

کرامت حافظی با اشاره به اجرای طرح زراعت چوب در استان خوزستان 

بیان کرد: اگر صنایع غیر اساسی ساخت ام دی اف در ایران نیازمند چوب 

درختان اکالیپتوس هستند باید از درختان موجود و فراوان اکالیپتوس 

استفاده کنند.

وی با اعلام اینکه در کاشت اکالیپتوس در خوزستان افراط شده است، 

اضافه کرد: از کوهپایه زاگرس در مسجدسلیمان و گتوند تا جای جای 

مناطق جلگه حاصلخیز استان پر از درختان غیر بومی و مهاجم مانند 

اکالیپتوس و کهور آمریکایی است که چندین دهه پیش توسط ادارات 

منابع طبیعی دوران پهلوی وارد ایران شد و با بودجه دولتی از آن زمان تا 

کنون در حال کاشت و تکثیر هستند.

حافظی با اظهار اینکه اکالیپتوس مهاجم ترین گونه گیاهی برای قاره های 

جهان به جز رویشگاه طبیعی یعنی قاره استرالیا است، تصریح کرد: 

کشورهای متعددی در جهان از جمله اسپانیا و آفریقای جنوبی برنامه 

حذف گونه گیاهی به شدت مهاجم اکالیپتوس را دارند؛ البته ایران هم 

می تواند همین اقدام را انجام دهد و از چوب اکالیپتوس های موجود که 

از حدود ۶۰ سال پیش در خوزستان تا کنون کاشته شده اند، برای تأمین 

چوب مورد نیاز خود استفاده کند و جلوی کاشت افراطی جدید را بگیرد 

وگرنه چند سال دیگر باید هزینه فراوانی را برای حذف این گونه انجام 

دهد.

فعال محیط زیست خوزستان اضافه کرد: طبق مطالعاتی که دانشمندان 

در خصوص اکالیپتوس انجام داده اند، مشخص شده غنای گونه های 

گیاهی و گونه های پرندگان در جنگل های طبیعی بیشتر از درخت زارهای 

اکالیپتوس بود؛ همچنین بانک بذر خاک در درخت زار اکالیپتوس در 

مقایسه با جنگل های طبیعی در سراسر مطالعه در مزارع اکالیپتوس به 

طور قابل توجهی کمتر بود.

وی تاکید کرد: درختان اکالیپتوس دارای سیستم ریشه ای کم عمقی 

هستند که می توانند جریان آب طبیعی را مختل کنند و باعث فرسایش 

خاک شوند. علاوه بر این، آنها مقدار زیادی آب را از خاک جذب می کنند 

که این امر می تواند آب را برای گیاهان و حیوانات دیگر منطقه کاهش 

دهد.فعال محیط زیست خوزستان با اعلام اینکه برگ های اکالیپتوس 

برای بیشتر حیوانات و انسان ها سمی است، ادامه داد: درختان اکالیپتوس 

همچنین پناهگاه یا غذای کمی را برای حیات وحش فراهم می کنند و 

برگ آنها می تواند برای گونه های آبزی سمی باشد.

کاهش ۱۶ درصد منابع آبی از سوی اکالیپتوس های مهاجم
وی با اشاره به اینکه اکالیپتوس های مهاجم باعث کاهش ۱۶ درصد 

منابع آبی می شود ، اظهار کرد: از میان گونه های اکالیپتوس ذکر شده، 

 Eucalyptus( صمغ قرمز رودخانه ای با نام علمی )River Red Gum(

camaldulensis ( شایع ترین و تهاجمی ترین گونه اکالیپتوس است، این 

گیاه دارای یکی از گسترده ترین گونه های کاشته شده در سراسر جهان 

است؛ اداره منابع طبیعی ایران کاشت این اکالیپتوس را پیشنهاد داده چرا 

که رشد خوبی دارد غافل از اینکه یکی از خصوصیات گونه های گیاهی 

مهاجم رشد سریع آنها است چرا که این رشد به دلیل مصرف آب فروان 

تر است .حافظی اضافه کرد: همچنین در مطالعات انجام شده تأثیرات 

منفی)Allelopathic( گونه مهاجم اکالیپتوس بر رشد گونه های بومی به 

اثبات رسیده که گونه مهاجم مانند اکالیپتوس اثر مستقیم یا غیرمستقیمی 

را روی گیاهان دیگر ایجاد می کنند؛ عده ای از محققان »آللوپاتی« را 

جنگ شیمیایی بین گیاهان تعبیر کردند و درختان اکالیپتوس وقتی رشد 

کردند، مواد شیمیایی را به محیط اطراف تراوش می کنند که جلوی رشد 

گونه های دیگر را می گیرد.

وی گفت: درختان مانند اکالیپتوس با روش های مختلفی در جنگ با 

طبیعت و گونه های بومی اطراف خود هستند که این امر با تراوش مواد 

شیمیایی و جذب آب بیشتر صورت می گیرد؛ البته این درختان در قاره 

استرالیا گونه مهاجم نیستند و در زادگاه خودشان به عنوان گونه بومی 

محسوب می شوند و گونه های حیات وحش مانند کوالا در استرالیا از 

برگ اکالیپتوس تغذیه می کنند.حافظی در پاسخ به این سوال »جریمه 

آسیب به درختان و درختچه های بومی کشور مانند کنار، بادام کوهی، 

بلوط زاگرس و درختان بومی حاشیه رودخانه های خوزستان مانند پده 

و بید چقدر است و آیا بازدارنده است؟« بیان کرد: دوباره می گویم که 

در کاشت گونه های غیر بومی در خوزستان افراط شده است و درختان 

و درختچه ها و جنگل های طبیعی خوزستان به فراموشی سپرده شدند؛ 

همچنین هزینه ورود گونه های مهاجم صدها و هزاران برابر هزینه احیا 

و حفاظت از گونه های درختی و درختچه ای بومی و مراتع طبیعی است.

وی افزود: برنامه شتابزده – بدون پشتوانه علمی و فاقد پیوست زیست 

محیطی برای کاشت سالانه ۳۰ میلیون اصله از مهاجم ترین گونه درخت 

اکالیپتوس در جهان به مدت چهار سال به تعداد ۱۲۰ میلیون درخت 

اکالیپتوس در خوزستان و به طور عمده در اراضی ملی و طبیعی توسط 

اداره منابع طبیعی در حال انجام است که این امر یک فاجعه بزرگ برای 

انتشار و تکثیر گونه های مهاجم محسوب می شود و یادآور فاجعه پرورش 

گونه مهاجم ماهی تیلاپیا توسط بخش دولتی شیلات که اکنون بلای 

جان ماهیان بومی و اقتصادی، رودخانه ها و تالاب های استان خوزستان 

شده اند.
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جهان

سناریوی احتمالی حمله 
ناتو به روسیه

این احتمال وجود دارد که یک عملیات نظامی گسترده علیه روسیه راه 

اندازی شود که می تواند هوایی- زمینی یا هوایی-دریایی باشد و شامل 

یک حمله جهانی و یک سری حملات موشکی و هوایی گسترده بعدی 

خواهد بود. این سناریوی حمله فرضی به روسیه، صبح امروز سه شنبه در 

تحلیلی در مجله »اندیشه نظامی« که توسط وزارت دفاع روسیه منتشر 

می شود، مطرح شد.

فرض بر این است که کارشناسان نظامی غربی تشکیلات عملیاتی مشترک 

منحصر به فردی را سازماندهی خواهند کرد. آنها گروه های بسیار 

متحرکی از نیروها تشکیل خواهند داد که توانایی حمله همزمان به تمامی 

نقاط حیاتی روسیه  در عرصه: زمین، دریا، هوا، فضا و اطلاعات را در 

کوتاه ترین مدت زمان خواهند داشت.

به عقیده تحلیلگران وزارت دفاع، قبل از شروع عملیات، دشمن اقدامات 

تحریک آمیز، نمایشی، اطلاعاتی و سایر اقدامات بالقوه تهاجمی را آغاز 

خواهد کرد. علاوه بر این، فعالیت های اطلاعاتی افزایش یافته و تعداد 

زیادی پهپاد یا هواپیماها در نزدیکی مرزهای روسیه پرواز خواهند کرد. 

این وضعیت الزامات جدیدی را برای افزایش سطح امنیت روسیه ایجاد 

می کند که در آن نیروهای هوا-فضا یکی از نقش های کلیدی را خواهد 

داشت.

به نوشته آنها، ارائه فناوری های جدید از جمله سیستم های کنترل خودکار 

جدید و پشتیبانی اطلاعاتی مدرن برای این نیروها ضروری است. سپس 

باید رویکرد جدیدی برای استفاده از نیروی هوایی با در نظر گرفتن 

شرایط زمان صلح و زمان جنگ ایجاد شود.

در ادامه می توانید تحولات مربوط به هفتصدو چهل ویکمین روز جنگ 

اوکراین را دنبال بفرمایید:

کربی: آمریکا در مورد مکالمه فاش شده بین افسران ارتش 

آلمان اظهار نظری نمی کند
جان کربی، هماهنگ کننده ارتباطات راهبردی در شورای امنیت ملی 

ایالات متحده، شب گذشته اعلام کرد که کاخ سفید در مورد مکالمه فاش 

شده بین افسران بوندس وهر آلمان اظهار نظری نخواهد کرد. او گفت: 

»من در مورد محتوای این درز اطلاعات نظامی صحبت نمی کنم، چرا که 

این فقط به نفع روسیه خواهد بود.«کربی اضافه کرد که ایالات متحده 

به خاطر فاش شدن این مکالمه و به دلیل اهمیت هدف مشترکی که هر 

دو کشور دنبال می کنند، قرار نیست روابط خود با آلمان را خراب کند.

لاوروف: واکنش آلمان به افشای مذاکرات افسران گویای 

مسائل زیادی است
سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه روسیه معتقد است که نگرانی برلین در 

مورد لو رفتن مذاکرات افسران رده بالای بوندس وهر درباره حملات به پل 

کریمه، گویای مسائل زیادی است.وی گفت: واکنش سیاستمداران آلمانی 

به درز این مذاکرات جالب است، زیرا آنها نگران واقعیت چگونگی درز  

این مکالمه هستند و نه اینکه افسران آلمانی در حال بحث در مورد حمله 

به خاک روسیه، از جمله به پل کریمه و انبارهای مهمات هستند. چنین 

حمله ای همانطور که آنها در میان خود می گویند، تعجب آور نیست. و 

این برخورد خیلی چیزها را ثابت می کند.

بوندستاگ آغاز درگیری مستقیم بین ناتو و روسیه را رد کرد
هرولد اوتن، یکی از اعضای کمیته دفاعی بوندستاگ )پارلمان آلمان( 

گفت که ناتو به دلیل درگیری نظامی در اوکراین خود را وارد یک جنگ 

مستقیم با روسیه نخواهد کرد.

این سیاستمدار آلمانی یادآور شد: این کشورهای عضو ناتو هستند که از 

اوکراین حمایت می کنند، اما صحبت فقط بر سر حمایت دوجانبه است و  

ناتو به عنوان یک سازمان در این درگیری دخالتی نخواهد کرد.

پیش از این، لوید آستین، رئیس پنتاگون گفته بود که شکست اوکراین 

می تواند منجر به آغاز جنگی بین روسیه و ناتو شود.

آغاز مذاکرات اوکراین با اسپانیا در مورد تضمین های امنیتی
اوکراین و اسپانیا مذاکرات خود در خصوص انعقاد یک توافقامه دوجانبه 

در مورد تضمین های امنیتی را آغاز کردند. این مسئله در وب سایت دفتر 

ولادیمیر زلنسکی منتشر شده است.

به دستور زلنسکی، ایگور ژوکوا -معاون رئیس دفتر رئیس جمهور اوکراین، 

انجام مذاکرات را با مقامات اسپانیا در مورد انعقاد این توافقنامه را 

برعهده دارد. یادآوری شده که طرفین قبلاً در مورد ساختار کلی توافق 

گفتگو کرده و در مورد برنامه زمانی مذاکرات به توافق رسیده اند.

شهردار کی یف برکناری زالوژنی را اشتباه بزرگ زلنسکی خواند
ویتالی کلیچکو، شهردار کی یف در مصاحبه با روزنامه ایتالیایی لا 

رپوبلیکا، گفت: ولادیمیر زلنسکی رئیس جمهور اوکراین با برکناری والری 

زالوژنی از سمت فرماندهی کل نیروهای مسلح اوکراین اشتباه بزرگ و 

جدی مرتکب شده است.کلیچکو با اشاره به اینکه این تصمیم زلنسکی 

»هر اوکراینی را شوکه کرد«، افزود که این کشور اکنون به یک »دولت 

وحدت ملی« نیاز دارد تا باید دوباره سازماندهی شود. 

روزنامه ایتالیایی یادآور شد که این »سخنان تند« گویای اختلاف و 

درگیری جدی بین نیروهای سیاسی در اوکراین است. کلیچکو پیش از این 

هم زلنسکی را متهم کرد که کشور را به سمت استبداد سوق داده است.

محمد رعد: اسرائیل بزرگترین بازنده جنگ خواهد بود

»محمد رعد« رئیس فراکسیون وفاداری به مقاومت در پارلمان لبنان طی سخنانی درباره تقابل با دشمن صهیونیستی در جبهه جنوب اعلام کرد که 

مقاومت در لبنان بازوی دشمن اشغالگر را پیچانده و همچنان مصمم به مقابله با تجاوزات صهیونیست هاست و از اجرای هرگونه پروژه توطئه آمیز و 

تهاجمی ضد لبنان جلوگیری می کند.

محمد رعد در یک مراسم یادبود اظهار داشت: شما زمانی که در مقابله با دشمن صهیونیستی، قوی هستید، این وضعیت به شما اجاره می دهد که 

قدرت خود را ثابت کنید و این اسرائیل است که در نهایت تسلیم خواهد شد نه برعکس. مقاومت همچنان با دقت به تحمیل معادلات بازدارندگی خود 

علیه دشمن اسرائیلی ادامه می دهد.

وی گفت که دشمن صهیونیستی تلاش دارد معادلات بازدارندگی مقاومت را دور بزند اما نمی تواند و می داند که اگر بخواهد از این معادلات فراتر برود 

دچار مصیبتی بزرگ می شود و ما منتظریم صهیونیست ها دچار این اشتباه بزرگ بشوند تا نتایجش را ببینند.

این مقام حزب الله در ادامه به اعترافات »دانی یاتوم« رئیس اسبق موساد اشاره کرد که اخیرا گفته بود: گشوده شدن جبهه جنگ با حزب الله به نفع 

اسرائیل نیست. من 7 اکتبر زمانی که فهمیدم برای نجات اسرائیل نیاز به 2 ناو هواپیمابر داریم بسیار شوکه شدم. ما گمان می کردیم درحال جنگیدن با 

»پابرهنه ها« )نیروهای حماس( هستیم اما اسرائیل باید از این واقعیت درس عبرت بگیرد تا دیگر به این مزخرفات برنگردد.

محمد رعد تاکید کرد که رئیس اسبق موساد اعتراف می کند که اسرائیلی ها از حزب الله می ترسند. ترس بین اسرائیلی ها در همه عرصه ها حاکم است و 

جنگی که در غزه اتفاق افتاد نتیجه حمایت های واشنگتن از اشغالگران بود؛ جایی که آمریکایی ها آمدند و صهیونیست ها را برای نابودی غزه تشویق 

کردند و امروز شاهد این حجم از وحشی گری در غزه هستیم.

رئیس فراکسیون حزب الله در ادامه سوال کرد که پس چرا اسرائیل نمی تواند کاری که در غزه می کند را در لبنان هم انجام دهد؟ چرا صهیونیست ها فقط 

لبنان را تهدید می کنند و کاری نمی توانند انجام دهند؟

محمد رعد گفت: پاسخ این سوال ها آن است که اسرائیل می داند تجاوز به لبنان عواقب وخیمی برای صهیونیست ها دارد. ما بار دیگر تاکید می کنیم که 

نه به دنبال جنگ هستیم و نه برای آن تلاش می کنیم اما آمادگی کامل برای مقابله با هر تجاوزی را داریم. اگر دشمن در محاسبات خود اشتباه کند و 

بخواهد از قوانین بازدارندگی که ما بر آن تحمیل کرده ایم خارج شود، آماده  مقابله هستیم.

وی تصریح کرد که ما تا امروز بر استراتژی صبر پایبنده مانده ایم و از مردم خود محافظت می کنیم اما به دشمن هشدار می دهیم که اگر جنگی 

رخ دهد بزرگترین بازنده، اسرائیل خواهد بود. ما طبق محاسبات دقیق عمل می کنیم و دشمن می داند که ما هنوز از همه سلاح های خود استفاده 

نکرده ایم و هنوز انبار اصلی سلاح هایمان را باز نکرده ایم.

رعد اظهار داشت: ما مانع از آن شدیم که دشمن بتواند لبنان را غافلگیر کند و ثابت کردیم آماده  ایم و با این آمادگی ضمن دفاع از کشور همبستگی 

خود با مظلومان و محاصره شدگان در غزه را هم نشان دادیم. درست است که برای این تقابل باید فداکاری های زیادی بکنیم و خون های زیادی بدهیم 

اما نتیجه این فداکاری ها به خواست خداوند، پیروزی خواهد بود.

پایان دولت »کاکر« با اخراج نیم میلیون پناهجوی 
افغان/ سیاست دولت جدید پاکستان تغییر خواهد کرد؟
کارشناسان افغان درباره تغییر سیاست دولت جدید پاکستان برابر پناهجویان افغان و اخراج اجباری آنها از این کشور نظرات 

متفاوتی دارند.

شماری از کارشناسان افغان درباره اینکه پایان کار »انورالحق کاکر« نخست وزیر دولت موقت پاکستان و آغاز به کار »شهباز شریف« به عنوان 

نخست وزیر جدید در سیاست های اسلام آباد در قبال کابل و اخراج پناهجویان تغییری ایجاد کند، نظرات متفاوت دارند.

برخی می گویند انتخاب شهباز شریف به عنوان نخست  وزیر جدید پاکستان نمی تواند عامل تغییر دهنده در سیاست آن کشور در قبال افغانستان باشد.

»عنایت الله اسحاق زی« یکی از این کارشناسان گفت تمامی تصمیمات مهم در ارتباط به سیاست خارجی پاکستان توسط ارتش آن کشور اتخاذ می شود 

و تغییر در دولت بر تغییر سیاست اسلام آباد در قبال افغانستان تأثیرگذار نخواهد شد.

از سوی دیگر »سمیع الله یوسفزی« دیگر کارشناس افغان نیز می گوید ممکن است در مسائل امنیتی و مرزی نقش ارتش پاکستان در تصمیم گیری ها 

مهم باشد اما در سایر موارد از جمله موضوع مهاجرین، تجارت و چگونگی صدور ویزا برای افغان ها ممکن است با روی کار آمدن کابینه جدید، 

سیاست پاکستان نیز تغییر کند.

وی خاطرنشان کرد در دوره 18 ماهه قبلی که شهباز شریف نخست وزیر پاکستان بود، روابط  پاکستان با افغانستان ستودنی نبود اما حالا روابط کنونی 

تا حدی بهبود خواهد یافت.

یوسفزی اظهارداشت: درست است که سیاست های افغانستان و هند در رأس سیاست های ارتش پاکستان است اما اگر به جای یک حکومت ضعیف 

موقت یا نظامی یک حکومت سیاسی برقرار باشد شرایط بهبود پیدا می کند، مشکلات مردمی و مسائل تجارتی بهتر درک می شود و اسلام آباد 

سیاست هایش را بر اساس آن ایجاد خواهد کرد.

اعضای پارلمان پاکستان روز یکشنبه با اکثریت آرا شهباز شریف، سیاستمدار برجسته حزب مسلم لیگ شاخه نواز را به عنوان نخست وزیر جدید این 

کشور برگزیدند.

شهباز شریف، برادر کوچکتر »نواز شریف« نخست وزیر اسبق پاکستان است که پس از برکناری »عمران خان« در آوریل 2022 میلادی به کرسی 

نخست وزیری این کشور تکیه زد.

با این حال وی، در آگوست 2023 میلادی زمام امور را به دولت موقت پاکستان سپرد.

برخی از ناظران به این باورند که شهباز شریف با مشکلات گوناگونی مواجه است. از جمله رسیدگی به افزایش حملات جنگجویان از جمله »تحریک 

طالبان پاکستان« )تی تی پی( در این کشور و نیز بهبود مناسبات با افغانستان تحت حاکمیت طالبان.

این ناظران معتقدند در بیش از دو و نیم سال گذشته ظاهراً روابط حکومت های طالبان و پاکستان نیز شکننده و در برخی موارد پر تنش بوده است.

اسلام آباد مدعی است که جنگجویان »تی  تی  پی« در افغانستان تحت حاکمیت طالبان پناهگاه های امن دارند و همچنان حکومت طالبان در مبارزه 

اسلام آباد همکاری نکرده است، اما حکومت کنونی کابل این اتهامات را رد کرده است و همواره گفته که مسئول ناکامی دیگر کشورها در تأمین 

امنیت شان نیست.

از آغاز حاکمیت دوباره طالبان در افغانستان، چندین بار درگیری های مرزی میان نیروهای آن ها و سربازان پاکستانی رخ داده و بارها هم گذرگاه ها 

میان دو کشور به دلیل درگیری ها و برخی مسائل دیگر بسته شده  اند.

گفتنی است که تصمیم دولت موقت پاکستان برای اخراج اجباری بیش از 1.7 میلیون پناهجوی فاقد اسناد اقامتی افغان از پاکستان هم در پی این 

تنش ها گرفته شده است که در اول نوامبر 2023 آغاز شد و همچنان نیز ادامه دارد.

امیرعبداللهیان عازم 
عربستان شد

وزیر امور خارجه کشورمان به منظور شرکت در نشست 

اضطراری سازمان همکاری اسلامی در عربستان تهران را به 

مقصد جده ترک کرد.

حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان بمنظور شرکت در 

اجلاس اضطراری وزرای خارجه کشورهای عضو سازمان همکاری اسلامی 

در خصوص فلسطین، تهران را به مقصد جده ترک کرد.این اجلاس به 

درخواست جمهوری اسلامی ایران و برخی کشورهای اسلامی با هدف 

بررسی آخرین تحولات غزه و رایزنی برای اتخاذ اقدامات مؤثر بمنظور 

توقف فوری حملات رژیم صهیونیستی علیه ملت مظلوم فلسطین و 

نسل کُشی در غزه برگزار می شود.وزیر امور خارجه کشورمان علاوه بر 

سخنرانی در این اجلاس و تبیین دیدگاه ها و پیشنهادات جمهوری اسلامی 

ایران در ارتباط با تحولات جاری فلسطین، با برخی مقامات کشورها و 

همتایان شرکت کننده در این نشست دیدار و گفتگو خواهد کرد.در 

بدرقه وزیر امور خارجه کشورمان به مقصد جده، عبدالله سعود العنزی 

سفیر پادشاهی عربستان سعودی و برخی اعضای سفارت این کشور در 

تهران نیز حضور داشتند.

میقاتی: آرامش در منطقه 
قبل از هرچیز مستلزم 

توقف تجاوزات اسرائیل 
است

نخست وزیر دولت موقت لبنان با اشاره به اینکه مسئله 

فلسطین با وجود همه جنایاتی که صهیونیست ها انجام 

می دهند همچنان زنده است تاکید کرد رسیدن به صلح و 

آرامش در منطقه در وهله نخست مستلزم توقف تجاوزات 

اسرائیل به لبنان و غزه است.

»نجیب میقاتی« نخست وزیر دولت موقت لبنان طی سخنرانی خود 

در »کنفرانس عربی برای توسعه پایدار« با شعار » تلاش برای پایداری 

و صلح« اعلام کرد که لبنان به عنوان بخشی جدانشدنی از منطقه با 

چالش های بزرگی مواجه بوده و ما به توانایی خود در مقابله با این 

چالش ها و رسیدن به توسعه پایدار و صلح در منطقه اطمینان داریم.

میقاتی افزود: ما از همه طرف ها می خواهیم تا برای رسیدن به این 

اهداف عالی همکاری کنند. همکاری ما برای ساختن آینده ای بهتر برای 

نسل کنونی و آینده و تبدیل منطقه به محل صلح و رفاه و آرامش، در 

وهله نخست مستلزم توقف تجاوزات اسرائیل به غزه و جنوب لبنان 

است.

نخست وزیر دولت پیشبرد امور لبنان با تاکید بر اینکه لبنان به دنبال 

جنگ نیست، گفت: اسرائیل باید به قطعنامه های بین المللی از جمله 

قطعنامه 1701 و تمامی قطعنامه های مربوط به لبنان پایبند باشد و از 

همه اراضی کشور ما که اشغال کرده، بیرون برود.

میقاتی اظهار داشت که این وضعیت فشار زیادی بر لبنان وارد می کند و 

ما باید صدای خود را بالا برده و از جامعه بین الملل بخواهیم تا تجاوزات 

اسرائیل را متوقف و این رژیم را مهار کند و برای ارائه راه حل های 

صلح آمیز برای مشکلات منطقه تلاش کند. مهمترین موضوع در منطقه ما 

مسئله فلسطین است که شعله های آن با وجود همه جنایت ها و ویرانی 

و کشتاری که اسرائیل انجام می دهد، خاموش نشده است.

میقاتی پیش تر نیز درباره وضعیت امنیتی در جنوب لبنان و تنش هایی 

که با ارتش رژیم صهیونیستی وجود دارد اعلام کرده بود: لبنان به دنبال 

جنگ نیست و گسترش درگیری ها و سوق دادن امور به سمت یک تقابل 

گسترده کاری است که اسرائیل انجام می دهد.

نخست وزیر دولت موقت لبنان درباره حمایت هایی که در طول جنگ 

جدید با دشمن صهیونیستی از حزب الله به عمل آورده است، تاکید کرد: 

ما می بینیم که حزب الله در جنوب با درایت عمل می کند و حتی بعد 

از تقدیم تعداد زیادی از شهدا در جنگ با اسرائیل، همچنان بر خودش 

مسلط بوده و کنترل شده رفتار می کند. علاوه بر آن نگاهی به عملکرد 

حزب الله در جنگ های قبلی از جمله جنگ جولای 2006 نیز نشان 

می دهد که این حزب بر مبنای محافظت از منافع عالی لبنان و با هدف 

جلوگیری از کشیده شدن کشور به جنگ گسترده عمل می کند.


